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V današnjem trenutku ima lahko 
celostna ideja in usmeritev k 
enotnosti Jugoslavije in zveze ko
munistov tolikšno materialno moč, 
da zmore premagati vse gospo
darske in druge težave in ovire na 
poti v boljšo prihodnost. Spomnimo 
se Neretve, Sutjeske, leta 1948, ko 
smo bili z močjo ideje, prepričanja, 
morale, medsebojnega zaupanja, 
enotnosti močnejši od nasprotnika 
in ostali nepremagljivi. Ne gre za 
unitarizem in monolitizem, gre za 
enotnost v razlikah, zgodovinskih, 
nacionalnih, kulturnih, verskih raz
likah v interesih in mnenjih. Niti 
brez teh razlik niti brez enotnosti ni 
demokracije in samoupravljanja...

...Zakaj naj bi danes upravljali 
federacijo iz republiškopokrajin- 
skih središč? Zakaj naj bi od tod 
streljali iz topov, kot je nekdo rekel, 
na Beograd in federacijo? Navs
ezadnje morajo podpirati enako
pravnost, enotnost in moč Jugosla
vije. S tako federacijo pa ni močne 
Jugoslavije. Zakaj se v nasprotju z 
ljudstvom birokracija boji izraza 
»jugoslovanstvo«; če je bilo med 
vojno na vsem jugoslovanskem oze
mlju enotno bojišče, zakaj ne bi 
imeli danes na istem ozemlju 
enotne politike v prid vseh in ob
rambo vseh.
Vlado Šćekić

Najbolj odgovorna za hitro in 
učinkovito uresničevanje dolgoroč
nega programa gospodarske stabi
lizacije — brez vsakršnih spre
memb in prilagajanj — so vodstva 
zveze komunistov Jugoslavije ter 
republik in pokrajin. Ce ne bomo 
uresničili izhodišč dolgoročnega 
programa in če ne bomo zagotovili 
hitrih sprememb v razmerah in v 
vedenju in ravnanju, ljudje iz 
vodstev, ki niso uspeli uresničiti ene 
najpomembnejših kongresnih na
log, ne bodo več mogli biti izvoljeni 
na odgovorne dolžnosti.
Selimir Manojlovič

Odličja
mladim

Za posebno prizadevnost v 
mladinski organizaciji in za de
javnost v krajevni skupnosti je  
prejel zlato značko ZSM S  
Izidor Matko iz Kovinarstva na 
Ljubnem.

Srebrni znak ZSM S pa so 
namenili OS »Šlandrove ̂ bri
gade« na Ljubnem, Petru Zvip- 
Iju in Zlatku Štiglicu. Čestita
mo!

REKLI SO...
Ne moremo spregledati dejstva, 

da nam nekateri kljub jasnim 
dogovorom in stališčem še vedno 
ponujajo najrazličnejše formule in 
celo z zakonom predpisane reorga
nizacije, kot so to počeli v zadnjih 
nekaj desetletjih. Porajajo se celo 
ideje o ponovni ustanovitvi central
nih investicijskih skladov za finan
ciranje infrastrukture itd. Doseda
nja praksa je pokazala, da formalne 
ter železničarjem in uporabnikom 
njihovih storitev odtujene rešitve, ki 
so sprejete mimo njihovega vpliva, 
doslej niso obrodile zaželenih rezul
tatov in jih ne bodo tudi v bodoče. 
Zaostriti moramo tudi odgovornost 
za predloge in prenehati s pogosto 
prakso v naši družbi, da se predla
gatelji rešitev, ki se pokažejo ne
primerne, umaknejo v anonimnost 
in nato kritizirajo tiste, ki morajo 
uresničevati tako vsiljene rešitve. 
Jože Slokar

Občinski
praznik

Osrednja proslava dneva borcev je  bila na Menini, kjer je  govoril nekdanji politični komisar 
Šlandrove brigade Adolf Jevšnik —  Lvov. Zal je  slabo vreme onemogočilo dobro pripravljeno tova
riško srečanje.

Predsednik SO Mozirje An
ton Boršnak je  že imenoval 
odbor in komisije za "pripravo 
letošnjega praznovanja občin
skega praznika, ki bo tokrat v 
Bočni. Predvideva se, da bi bila 
svečana seja zborov skupščine 
občine 13. septembra v dvorani 
Zadružnega doma v Bočni. 
Seveda pa bodo obeležje pope
strile še druge prireditve in 
slovesnosti o katerih pa bomo 
poročali v prihodnji številki. 
Vsekakor je potrebno, da vse 
organizacije, ki bi se želele 
vključiti tako ali drugače v 
praznovanje, to sporočijo tajni
štvu skupščine občine najkasne
je  do 15. avgusta t. L, poznejša 
sporočila ne bodo več upošteva
li.

Ocena gospodarenja v prvem polletju
Poslovno leto 1985 smo v 

občini Mozirje zaključili z do
kaj nižjo stopnjo rasti od na
črtovane. Spremembe obra
čunskega sistema so Vplivale 
na drugačen obračun dohodka 
in s tem tudi na njegovo nižjo 
absolutno vrednost.

Tako kot za celotno sred
njeročno obdobje lahko tudi 
za 1. 1985 ocenimo, da so se 
nam rezultati gospodarjenja 
začeli rapidno slabšati v drugi 
polovici leta 1985. Nizka rast 
dohodka, visok delež obresti 
(27% v strukturi dohodka) 
nizka akumulacija so dajali 
slab start za novo srednjeroč
no obdobje.

Tudi v letu 1985 se je realno 
dohodek zmanjšal, obreme
nitve za plačila so bile večje 
kot prihodki od obresti, vse 
oblike porabe so naraščale 
hitreje kot dohodek. To je 
imelo za posledico nizko aku
mulacijo oz. precejšnjo nega
tivno realno rast za reproduk
cijo. Investicijska aktivnost v 
naši občini je že nekaj časa v 
upadanju, saj je udeležba 
sredstev za investicije iz obdo
bja v obdobje nižja (1. 1981 je 
delež znašal 19,2%, leta 1985 
pa le še 8,4%). Pozitivni premi
ki, ki so bili doseženi na prelo
mu v novo srednjeročno ob
dobje se kažejo predvsem na. 
področju kmetijstva, izvoza, 
uspešne turistične sezone, zim
ska in letna).

Na prelomu v novo srednje
ročno obdobje smo aktivnosti

usmerili predvsem v prilagaja
nju na nove planske usmeritve, 
čeprav izhodišče zanje ni bilo 
posebej optimistično. Težave 
pri gospodarjenju so se v I. 
trimesečju tega leta še bolj 
poglobile. Vzroke zanje lahko 
najdemo predvsem:

— v sistemu planiranja, za- 
kar je potrebno takoj preveriti 
letne plane in jih uskladiti z 
znanimi izhodišči, ki so precej 
drugačna kot so bila izhodišča 
ob izdelovanju letnih planov,

— v sistemskih spremem
bah — sprejeta je bila nova de
vizna zakonodaja, ki je v ne
katerih OZD oz. TOZD (El-, 
kroj, GLIN, MGA) bistveno 
vplivala na oblikovanje doho
dka, kar seje kazalo predvsem 
v izpadu dela dohodka iz na
slova stimulacij za izvoz, ob 
tem pa OZD pri snovanju 
planov na to niso bile opozor
jene.

— v začetku tega obdobja 
je prišlo do večjih disparitet 
cen med vhodnimi cenami 
širšega programa (PTT, elek- 
tro) kot tudi vhodnimi cenami 
surovin, ob tem pa se cene na 
izhodu niso tako povečale, da 
bi pokritje zadoščalo za večjo 
akumulacijo,

— v hitri rasti stopnje infla
cije, ki je bila v obdobju
I.—III. 1986, (merjena z rastjo 
življenjskih stroškov) 83%.

— v hitri rasti vseh treh 
oblik porabe, t. j. osebne, 
skupne in splošne porabe,

lično znamenje opozarja na cesto Zidanškove brigade od Bočne na Menino.

— v neobvladovanju stro
škovnih razmerij ter oportiz- 
mu v posameznih delovnih 
sredinah.

Enake ugotovitve kot ve
ljajo za naše gospodarstvo, se 
prenašajo tudi na širši sloven
ski in jugoslovanski prostor. 
Tudi v SRS ugotavljamo, da se 
nam načrtovana gibanja od
mikajo od realnosti, kar se 
kaže v nizki stopnji ind. pr
oizvodnje, nizki akumulativni 
sposobnosti slovenskega go
spodarstva in v obsegu izgub, 
ki so v I. trimesečju dosegle 
51,3 mia din.

Enaki trendi so prisotni tudi 
na območju celjske regije, kjer 
so izgube dosegle ob koncu le
ta 1985 5,7 mio din, ob I. 
trimesečju so se poglobile in 
znašajo 11,3 mio din in so 
večje za 3,5 krat glede na 
enako obdobje lani.

Izvozni rezultati so v leto
šnjih prvih obdobjih skromni, 
precej neobvladljiva pa so pos
tala tudi delitvena razmerja, 
inflacijska gibanja se poveču
jejo mimo napovedanih okvi
rov, dobršen del gospodarstva 
pa pestijo poleg ustaljenih še 
tekoči problemi, vse bolj gr
ozeče pa postajajo tudi izgube 
v pomembnih sektorjih go
spodarstva.

Naše občinsko gospodarst
vo se v tem letu z veliko težavo 
otepa vseh neugodnosti, res- 
olucijski cilji postajajo vse bolj 
težko dosegljivi.

V prvi polovici letošnjega le
ta sta najbolj zaskrbljujoča 
dva sektorja to sta gozdarstvo 
in lesnopredelovalni kompleks. 
V slednjem so se razmere 
zaostrile tudi do te mere, daje 
bila motena oskrba z lesno 
surovino, kar je povzročilo 
zastoje v lesnopredelovalni in
dustriji in tudi izgube v obeh 
sektorjih, kar bo imelo precej 
neugoden vpliv tudi na rezul
tate v prvem polletju. Oce
njujemo, da se bo izguba 
znižala ali odpravila v TOZD 
žagarstvo, v TOZD Stavbeno 
naj bi se izguba znižala v 
TOZD Iverna pa jo bodo od
pravili. V gozdarstvu bodo iz
gubo skušali odpraviti, čeprav 
ostajajo dolgoročno nerešena 
nekatera sistemska vprašanja.

Dohodkovni položaj celot
nega gospodarstva se še nad
alje zaostruje. OZD in TOZD 
najemajo čedalje večja sreds
tva za premoščanje tekočih li
kvidnostnih problemov. Vre
dnost kratkoročnih kreditov

, se je povečala za dva in polkrat 
glede na zaključek leta 1985. 
Obresti čedalje bolj obreme
njujejo dohodek, saj je znašal 
delež obresti v dohodku že 
37% (leto poprej le 27%). Zelo 
aktualno je razporejanje us
tvarjalnega dohodka v tem 
obdobju. V globalu občine vse 
oblike porabe znatno prehite
vajo rast dohodka. Zelo na
zorno nam posledice tega 
kažejo razmerja, da skoraj v 
vseh delovnih sredinah rast 
sredstev za OD in skupno po
rabo prekoračuje rast ustvar
jen dohodka. Delež dohodka v 
celotnem prihodku predsta
vlja 21,2%, delež skupne po
rabe v dohodku pa 14%, kar 
pomeni bistveno povečanje 
glede na preteklo obdobje, ko 
je bil delež dohodka v CP 
20,9%, delež skupne porabe v 
dohodku »pa le 10,2%, spreje
tim družbenim usmeritvam na 
področju razporejanja dohod
ka v globalu ne sledimo.

Zaskrbljujoče je tudi stanje 
na področju razporeditve ose
bnih dohodkov. Večina.OZD 
in TOZD prekoračuje svojo 
rast dohodka, čeprav za soro
dno panogo zaostajajo skoraj 
vse OZD, razen DO Elkroj 
Mozirje in DO RTC Golte, ki 
sta (ob trimesečju) nad popre
čjem panoge.

O uskladitvenih razmerjihje 
v Izvršnem svetu, DPO in Sku
pščini bila vodena najširša jav
na razprava s pobudo vseh 
odgovornih po vskladitvi ta
kšnih delitvenih razmerij do 
konca devetmesečja.

Do roka t. j. do 15. 6. 1986 
so odgovore o uskladitvi giba
nja vseh oblik porabe in delitvi 
novoustvarjene vrednosti po
slale že J  naslednje OZ-D in 
TOZD: ŽR TOZD Kovinarst
vo Ljubno, Gradbenik Ljub
no, Gorenje GLIN, TOZD 
MGA Nazarje, GG Nazarje, 
Komunala Mozirje in RTC

Golte. Vse od navedenih OZD 
se pridružujejo pobudi IS in 
DPO v občini, da vskladijo de
litvena razmerja tudi za ceno 
objektivno višje rasti dohod
ka.

Precej OZD v naši občini 
posluje z izjemno nizko aku
mulativno sposobnostjo. Na 
nivoju občine so izgube dose
gle dvakrat višjo raven, kot je 
bila absolutna vrednost aku
mulacije, kar resno ogroža 
njeno pokrivanje. Posamezne 
OZD oz. TOZD v I. trimesečju 
niso bile v stanju formirati 
sklade, saj jim je bila tekoča li
kvidnost nezadostna za pokri
vanje osebnih dohodkov. Kri
tično je bilo stanje v Gorenju 
GLIN Nazarje, v TOZD Gra
dbenik Ljubno, na meji renta
bilnosti pa so bile še TOZD 
Kovinarstvo Ljubno in Kemi
ja Mozirje.

V uresničevanju ciljev in 
globalnih usmeritev Resolu
cije za leto 1986 ugotavljamo, 
da ne dosegamo planskih 
ciljev na naslednjih področjih:

1. prepočasni oz. negativni ra
sti industrijske proizvodnje, ki se 
nadaljuje tudi v tekočem obdobju,

2. Zmanjšujejo se izvozna pri
zadevanja nekaterih OZD zlasti 
na konvertibilno področje in- se 
vse bolj usmerjajo na klirinško 
področje oz. tudi na domači trg,

3. Cenovna nesorazmerja se še 
bolj poglabljajo,

4. Planirane inflacije ne obvla
dujemo,

5. Podatki o novih zaposlitvah 
kažejo na nadaljevanje trenda še 
vedno ekstenzivnega zaposlova
nja, vključevanje visoko strokov
nih in kreativnih kadrov je še 
vedno premalo prisotno, čeprav • 
se iz potreb združenega dela 
nenehno izkazuje potreba prav po 
teh kadrih,

6. Zaposlovanje v negospodar
stvu se je ob trimesečju povečalo 
za 8,6%, v gospodarstvu le 1,5%. 
V negospodarstvu najbolj izsto
pajo upravni organi, ki pa niso 
primerljivi glede na enako obdo
bje lani.

I O b 22. ju liju ,
§f dnevu vstaje 
S slovenskega ljudstva 
1  ‘ . .Čestitajo Skupščina občine Mozirje in njen

J  izvršni svet, delovne in družbenopoli
tične organizacije, samoupravne in
teresne skupnosti in uredništvo 
Savinjskih novic
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Referendumska sredstva
Na zadnji seji odbora zä 

izvedbo programa 3. samo
prispevka so obravnavali naj
prej priliv sredstev in nato še 
spremembe dinamike upora
be, kar je narekovalo trenutno 
stanje okoli gradnje in opreme 
dodatnih prostorov za PTT v 
Mozirju.

Gre v . bistvu za porabo 
sredstev po načelu dobrega 
gospodarjenja. To pa pomeni, 
da ni dobro če ta ležijo na 
računu, kajti inflacija hitro 
zmanjšuje njihovo vrednost. 
Prav to in pa dejstvo, da zaradi 
gmotnih težav v podjetju PTT 
ni pričakovati hitrih naložb v 
predvideno PTT stavbo v 
Mozirju, so sklenili vrstni red 
koriščenja nekoliko spremeni
ti. Tako bi razpoložljiva sreds
tva v višini 37.500.000 din vl
ožili v posodobitev ceste Hom, 
medtem bi nadaljevali pripra
vljalna dela za PTT stavbo v 
Mozirju in kasneje natekla 
sredstva tudi v ta namen 
porabili.

Menili so, da morata PTT 
Celje in Titovo Velenje reči 
dokončno kako bosta uresniči
la syoj del obljub pri povečanju 
zmogljivosti pošte v Mozirju.

Sklenili so tudi, da se por
očilo o izvajanju programa 3. 
samoprispevka poda na eni 
prihodnjih sej odbora. Hkrati 
pa so predvideli gradbeni 
odbor za modernizacijo ceste 
Hom, ki ga vodi Jože Poznič.

Odbor je dalje sklenil najeti 
kredit iz leta 1982, ki gaje naj
elo Komunalno podjetje Mo
zirje spremeniti v nepovratna 
sredstva za smetišče v Homu. 
O sami naložbi pa bo pripra
vilo Komunalno podjetje po
ročilo.

Delavski univerzi Mozirje 
so odobrili dodatna sredstva v 
višini 4.000.000 din za dogra
ditev prostorov v Delavskem 
domu v Nazarjah. To je še ob
veza 2. samoprispevka.

Ugodili pa so tudi prošnji 
KS Ljubno za sofinanciranje 
TV pretvornikov po predlože
nem načrtu.

Jubileja v Nazarjah
Krajevna skupnost Nazarje 

je letošnji krajevni praznik 
posvetila dvema jubilejema, 
200 let šolstva v kraju in oble
tnici ustanovitve ZB NOV v 
Nazarjah.

Slovesnost je bila povezana 
s pestrim kulturnim prog
ramom v dvorani Delavskega 
doma v Nazarjah.

Podružnična šola pa je v 
šolskem poslopju pripravila 
razstavo in slovesnost v spo
min 200 let šolstva v Nazarjah. 
Proslava je bila skrbno pri
pravljena, za kulturni del 
sporeda pa so poskrbeli šolski 
otroci in učenci Glasbene šole.

Ob proslavi 200 letnice šolstva 
v Nazarjah so v šoli pripravili 
posrečeno razstavo

O preteklosti šolstva v kraju 
je spregovorila vodja podru
žnične šole Majda Časi. Lepo 
je orisala vzgojo mladine od 
zgodnjih časov do danes. Na 
pobudo celjskega okrožnega 
glavarja so pri frančiškanskem 
samostanu v Nazarjah meseca 
februarja 1786 ustanovili jav
no ljudsko šolo. Šolski okoliš 
je obsegal vasi in zaselke žup
nije Nazarje. Pozneje se je šola 
razširila v dvorazrednico, taka 
je dstala vse do prihoda oku
patorja, ki jo je takoj razpustil, 
kot je to storil z drugimi šolski
mi ustanovami na okupiranem 
ozemlju. Morda še podatek, 
daje ob začetku šola štela med 
25 do 30 učenci, dočim je tik 
pred drugo vojno teh bilo že 
med 125 in 135. Prvi učitelj je 
bil Prokop Bergman, ki je 
poučeval kar 25 let, 30 let pa je 
poučeval tudi Kerubin Tušek, 
ki je umrl kot žrtev fašistične
ga nasilja v taborišču.

Na proslavi zbrane krajane 
IM' Igoste je pozdravil tudi rav- 
natelj-US II. grupe odredov 
Mozirje prof. Anton Venek.

Danes je na podružnični šoli 
154 učencev, saj se višji razredi 
prešolajo v Mozirje. Šolski ok
oliš je v bistvu ostal star, za

Golte poslovno uspešne

moralo pred volitvami veliko 
o njih pisati. To je napotek za v 
naprej!

Pa še tole je menil, da bi 
kazalo bolj uvajati pisne pred
loge delegacij, saj nekateri 
delegati ne želijo govoriti, ali 
pa niso dovolj na to priprav
ljeni.

pouk pa skrbi 7 predmetnih 
učiteljev razrednega pouka.

Sama zgradba postaja že 
pretesna, posebno pa jih pesti 
pomanjkanje telovadnice. Po
leti še nekako gre, menijo v 
šoli, le pozimi je težko. Glede 
na to, da je Nazarje vendarle 
industrijski kraj in da bo tudi v 
naprej dosti otrok, bi morali 
resno razmišljati o dograditvi 
telovadnice. Da gre za pro
storsko stisko priča tudi po
datek, da že sedaj eden od 
razredov najde prostor le 
popoldne.

Seveda bi bilo naše por
očanje skopo, če ne bi omenili 
pomena šole za kraj in po
vezavo s krajani. Ta je kot tr
dijo na šoli več kot dobra. Tu
di z društvi najdejo vedno 
skupen jezik, sicer pa ni prire
ditve na kateri ne bi sodelovala 
tako ali drugače tudi šola. Da 
je tako potrdijojudi na krajev
ni skupnosti. Šola kaže tudi 
sicer vraščenost v krajevne pri
like, saj povsod, ko gre za širše 
akcije sodelujejo tudi otroci. 
To pa je opaziti še v'splošnem 
vključevanju mladine v utrip 
kraja, vsekakor odigra pri tem 
šola pomembno vlogo, kajti 
kar se Janezek nauči, to Janez 
zna...

Na šoli je cela vrsta krož
kov, posebno pa so veseli zu
nanjih mentorjev, ki jih v Na
zarjah ne manjka. Prav to so 
želeli v kolektivu šole še 
posebej podčrtati. Tudi takšno 
sodelovanje je odraz dobre 
volje, da postane šola stvar 
kraja in ne le učiteljev, ki na 
njej učijo.

Kam  v  šolo?
Zanimivo je za kakšno šolo 

se odločajo naši osmošolci. Kol 
primer lahko navedemo COŠ 
Gornji grad, kjer so nam 
postregli s temi podatki: v 
kovinsko-strojno smer 7, v 
računalništvo 1, v lesarstvo 5, 
gozdarstvo 1, tekstilna tehnika 
5, poslovno finančna dejavnost 
3, trgovinska dejavost 2, turisti
čna usmeritev 1, PTT promet 1, 
učitelj 2, oblikovanje 1, gradnja 
1. Tako se je  odločilo 30 od sku
paj 36 osmošolcev. Na kmetiji 
bodo ostali 3, toliko pa se jih bo 
tudi zaposlilo. Morda še ta zani
mivost, osnovno šolanje v Gor
njem gradu je  zaključilo 15 
fantov in 21 deklet.

Iz navedenih podatkov je  
torej razvidno največje zani
manje za kovinarske poklice 
oziroma za strojništvo. Zaskr
bljujoče pa je  morda to, da se 
mladina zelo malo odloča za 
gozdarske poklice, boljše pa 
kaže za lesarstvo.
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Med sejo občinske konference SZDL Mozirje. Navzoče je  pozdra
vil tudi predsednik medobčinskega sveta SZDL Filip Beškovnik

Občinska 
konferenca SZD L

Na zadnji volilni seji OK 
SZDL Mozirje so najprej por
očali o oceni volitev. Zdravko 
Novak je podal izčrpno sliko 
poteka in priprav tega po
membnega družbenega dogo
dka v dolini. Menil je, da so 
volitve pokazale nekatere sla
bosti v samih postopkih, sicer 
so zelo dobro uspele. Marsikaj 
bo treba prilagoditi času in 
zahtevam, torej gre le za boljšo 
organizacijo priprav in samih 
volitev. Vse preveč je zaplete
nih postopkov in odvišnih na
log. Lahko pa trdimo, da so ta
ko vse konference v zvezi z 
volitvami, kot tudi same volit
ve potekale v znamenju velike
ga zanimanja. Seveda so se 
različno odločali, ko je šlo za 
liste ali naj bodo odprte ali 
zaprte. Na to ni nihče vplival 
in v raznih sredinah so se tudi 
različno odločali. Pripombe in 
izkušnje bomo morali prenesti 
na prihodnje volitve.

Delegat z Ljubnega je opo
zoril v razpravi, da se pred
vsem v SIS dogaja, da zbor up
orabnikov preveč samodejno 
dviguje roke in glasuje za 
zahteve izvajalcev. Postavlja 
se vprašanje ali se delegati boje 
povedati svoja mnenja oziro
ma stališča delegacij ali pa niso 
vešči svoje naloge.

Delegat iz Nazarij je menil, 
da sta pri samih volitvah dve 
komisiji preveč, lahko bi vse 
ena sama opravila. Glede dele
gacij v SIS pa je izrazil pre
pričanje, da mora KO SZDL 
sodelovanju z njimi posvetiti 
vso pozornost, dogaja se, da so 
prepuščene samemu sebi. Ko 
je govoril o odprtih in zaprtih 
listah je menil, daje treba odl
očitev prepustiti izključno sre
dini, ki voli. Tako je bilo tudi 
tokrat.

Drugi delegat z Ljubnega je 
povedal, da niso imeli težav z 
evidentiranjem kandidatov. 
To je odraz volje občanov do 
sodelovanja v družbenem živ
ljenju. Res pa je, da so bili raz
ni roki za naloge v pripravah 
zelo kratki. Opozoril je, da bi 
kazalo v bodoče pred volitva
mi o pomenu le-teh spregovo
riti več, da bi tako ljudje tudi 
bolje dojeli pomen odločanja 
na samih volitvah. Morda bi 
naše glasilo Savinjske novice

Razprava se je nadaljevala v 
dokaj kritičnem tonu, vendar 
pa je izzvenela v splošni oceni, 
da so bile tako priprave, kot 
same volitve dobro opravlje
ne. Vsekakor pa ljudem ni 
vseeno kaj se dogaja, kako se 
odloča in kako se dela, za
to bi kazalo bolj upoštevati 
obliko zborov občanov, da bi 
čim širši krog lahko soodločal.

Predsednik IS SO Mozirje 
Ivo Kos je v nadaljevanju ori
sal stanje v našem gospodars
tvu v prvem polletju. Seveda 
so določeni podatki temeljili 
na oceni, ker pač dokončnih še 
ni bilo. Vsebino objavljamo na 
prvi strani našega časopisa.

Med številnimi predstavniki 
javnega življenja naše občine 
sta bila tudi predstavnik me
dobčinske konference SZDL 
Filip Beškovnik in predstav
nik RK SZDL Jože Osterman.

Ob koncu seje konference so 
izvolili namesto v pokoj odha
jajočega Hinka Čopa novega 
predsednika občinske konfe
rence Zdravka Novaka.

V imenu vseh organizacij v 
občini se je Hinku Čopu za
hvalil predsednik SO Anton 
Boršnak, ki je poudaril v sv
ojih mislih veliko predanost 
Hinka Čopa nalogam v druž
benem življenju naše občine. 
Njegovo dolgoletno delo je za
pustilo globoke sledove v na
šem dogajanju na vseh ravneh, 
saj je opravljal veliko naj
odgovornejših nalog. Zaželel 
mu je srečno uživanje za
služenega pokoja in mu predal 
pozornostno darilo, slikarsko 
delo Lize Lik.

Težko je najti direktorja 
RTC Golte Jožeta Melariška. 
Obilica poslov zahteva neneh
no gibanje po širnih objektih 
centra pod Goltmi. Ko smo ga 
končno dočakali, je hitro 
stekel pogovor, sproščen in 
neposreden.

Bi nam najprej orisali orga
nizacijsko obliko DO RTC  
Golte.

Od samega začetka izvaja
nja sanacijskega programa 
RTC sem na vodilnem mestu 
kolektiva. Začel sem pred tre
mi leti, ko je posebna delovna 
skupina pripravila program za 
obdobje 1983— 1987. Sedaj 
smo ta načrt podaljšali do leta 
1990 zaradi preprek ki so se 
pojavile leta 1983. Ko so bili 
zajamčeni viri za pokrivanje 
izpada dohodka pri žičniški 
dejavnosti, je to pomenilo de
janski začetek uspešnejšega 
poslovanja. Ta sredstva zago
tavljajo še naprej občinske 
TKS občin Celje, Mozirje, 
Velenje in Žalec, prispevajo pa 
tudi cestno-komunalne skup
nosti navedenih občin. Tako 
deluje RTC Golte od 1.1.1985 
dalje kot enovita delovna or
ganizacija znotraj SOZD Merx 
Celje.

Kako ste gospodarili?
Za naše prilike dobro. Mar

sikaj se je premaknilo, ne sicer 
lahko, pa vendar. Leto smo za
ključili zadovoljivo, res z mini
malno akumulacijo. Tako je 
tudi v letošnjem prvem trime
sečju, računamo na ugoden 
rezultat tudi ob polletju. Seve
da smo dejansko navezani v 
glavnem na zimski čas. Od 
vremenskih prilik je pač odvi
sno naše poslovanje, seveda če 
ob tem posebej ne pouda- 
rjamo, da smo lahko poslovno 
uspešni z lastnimi napori. 
Letošnja zima je bila dolga, 
zato smo našteli 56.868 obis
kovalcev. Res pa je v zimi 
83/84 bilo še boljše, ta sezona 
je bila res rekordna! No, pa tu
di zadnjo zimo so naprave de
lale kar 5 mesecev skupaj.

Kaj še lahko navedete kot 
uspeh?

Vsekakor naše ukrepe pri 
predprodaji sezonskih in dnev
nih kart. Slo je za organiziran 
pristop, ki je uspel. Izkušnje 
nam narekujejo podobne uk
repe^ tudi za predstoječo sezo
no. Že sedaj vemo, da bo dnev

na karta za odrasle stala 3000 
din, za otroke pa 2200 din. 
Seveda bodo spet karte v 
predprodaji po ugodnejši ceni! 
Tako želimo ustreči čimveč 
smučarjem.

Kako bi na sploh ocenili 
stanje na Golteh?

Ugodno, kar kaže na bist
veno boljše delovne in poslov
ne uspehe v primerjavi s prej
šnjimi leti. K temu velja pou
dariti znatno izboljšanje po
nudbe v gostinstvu, tako je 
prehrana sedaj dobra. Seveda 
je k boljšemu stanju pripomo
gla ustreznejša organizacija 
delovne organizacije, sicer pa 
so težave, vendar jih odpra
vljamo sproti in sporazumno. 
Kolektiv se postopno privaja 
zahtevnejši ponudbi na vsej 
črti, kar pomeni skrb za dober 
odnos do gosta pa kjerkoli že.

Jože Melanšek

Kakšni so načrti?
Na hotelu prekrivamo stre

ho, ki je dotrajala. To je veliko 
in zahtevno delo. V samem 
hotelu načrtujemo manjše izb
oljšave, tako pa tudi v bifeju 
Žekovec. Dobro se je obnesla 
letna krožna pot po Golteh, ki 
pomeni izletniško pridobitev 
in priteguje obiskovalce. Red
no prihajajo iz zdravilišča 
Topolšica, pa tudi iz kampa 
Menine. Predvidevamo izb
oljšanje smuških prog z dvema 
novima teptalcema. Organizi
rali bomo smučarsko šolo, raz
na tekmovanja, druge zani
mive prireditve, pripravljajo 
pa se tudi na gradnjo dvosede
žnice Smrekovec, to je od hote
la do Starih stanov. Poskrbeli 
bomo, da našim obiskovalcem 
ne bo dolgčas.

Delovni uspeh Smreke

Med slavnostno prireditvijo ob poimenovanju ceste na Menino je  
govoril ALOJZ Vindiš —  Dunda nekdanji politični komisar 
Pohorske brigade. Domači kulturni delavci pa so poskrbeli za lep 
kulturni program. Slavnost je  privabila v Bočno številne borce in 
aktiviste od blizu in daleč.

Pred tedni je  bilo v Čate- 
ških Toplicah odprto naselje 
počitniških hišic, k i naj bi 
služile v glavnem delavskemu 
turizmu. Od 124 hišic zg
rajenih v tem naselju je  na 
Smreko iz Gornjega grada 
odpadlo kar 64. To je  pome
nilo od vsega začetka težko 
nalogo, tembolj zaradi ve
like tekme med ponudniki iz 
vse Slovenije.

Kolektiv Smreke je  vsest
ransko uspel, torej tudi 
poslovno, čeprav je  morala 
ponudba glasiti na ključ, kar 
je  v današnjih časih, ko infla
cija deluje proti podobnim 
poslovnim odločitvam. Sm 
reka pa je prevzela poleg 
gradnje še opremo, tako zu
nanjo kot notranjo. Vse ob
veze so v roku in dobro opra
vili, kar potrjuje tudi oprav
ljeni tehnični prevzem hišic.

Kot je  povedal direktor inž. 
Karel Kopušar je  Smreka 
tokrat prvič opravila tako 
obsežno delo na eni lokaciji. 
Če pri tem pomislimo, da so 
za razna obrtniška dela mo
rali pritegniti še vrsto ko
operantov, potem lahko trdi
mo, da so tudi organiza
cijsko uspeli.

Naložbe same so opra
vljale delovne organizacije, 
ki so nastopale kot posami
čni naročniki za hišice. Te so 
namenjene, kot že rečeno, 
članom kolektivov za pre
ventivno rekreacijo oziroma 
zdravljenje.

Povpraševanja za podob
ne gradnje so velika, vendar 
pa najnovejši predpisi ome
jujejo možnosti naložb v te 
namene. Zato vlada v Smre
ki negotovost glede načrto
vanja za prihodnje leto.
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Hinko Cop upokojen
Te dni se iztekajo službena 

leta našemu znanemu javnemu 
delavcu Hinku Čopu. Odhaja 
v zaslužen pokoj po dolgolet
nem družbeno-političnem de
lovanju v naši občini. V času. 
po osvoboditvi je kmalu pre
vzel družbene naloge, ki jih je 
pozneje vseskozi tudi opra
vljal. Le kratko obdobje je de
lal v delovni organizaciji, 
potem pa spet na vodilnih 
mestih naše družbeno-politič- 
ne skupnosti.

Hinko Čop

Njegove delovne in življenj
ske izkušnje so pogojevale us
pešnost javnega dela, saj člo
vek, ki ne živi med ljudmi in z 
njimi, kmalu doživi odmik od 
stvarnosti in postane eden nad 
drugimi, ne pa kot zahteva 
delo v politiki enak med enaki
mi. Modrost do katere se 
človek na odgovornih mestih 
prebije, je včasih zelo draga, je

pač treba veliko osebnih odre
kanj, da doseže stopnjo pri
ljubljenosti in zaupanja svojih 
občanov. Marsikdo bi lahko 
dejal, da v naši samoupravni 
socialistični družbi ne potre
bujejo politiki priljubljenosti, 
morda res ne na visokih pol
ožajih. Drugače pa je v občini 
kjer se ljudje med seboj poz
najo in kjer obvelja načelo 
medsebojnega zaupanja. vNe 
da bi pri tem želel Hinko Čop 
kaj več kot zvesto služiti sv
ojim svetovnonazorskim na
čelom in zahtevam družbe, je 
uspel, da so ljudje v njem 
videli človeka, ki mu gre zau
pati, zato so se pogosto nanj 
obračali tudi v stvareh, ki so 
bile malo vezane na njegov 
vsakokraten položaj. Iskali so 
tudi nasvete in te iščemo 
öSIÜä*n(?-!s P?! ljudeh» ki jim 
zaupamo.

Nazadnje je bil predsednik 
OK SZDL Mozirje, to delo je 
široko, odgovorno in zahteva 
človeka ustreznih lastnosti, 
zahteva razumevajočega, umi
rjenega in izkušenega človeka, 
saj je edino tak lahko vzgled 
ostalim, ki delajo v krajevnih 
organizacijah zgolj iz zavesti 
in zaradi pripadnosti k naši 
stvari.

Včasih je v delu kakršnega je 
vse skozi opravljal Hinko Cop 
težko biti razumevajoč, ven
dar prav ta lastnost vliva 
ljudem zaupanje in spoštova
nje.

Seveda jie pomeni pokoj za 
človeka Čopovega kova od
mik od družbenih nalog, bolj 
pomeni sprostitev za nove na
loge in želimo, da bi jih zdrav 
še dolgo opravljal. ^  y

Zdravko Novak 
predsednik O K SZDL

Na programsko volilni seji 
občinske konference SZDL so 
na mesto Hinka Čopa, ki od
haja v pokoj izvolili za predse
dnika konference Zdravka 
Novaka dosedanjega sekretar
ja.

Zdravko Novak

Predstavljanje tega prizade
vnega družbenega delavca ni 
posebej potrebno, saj že dolga 
leta deluje v raznih telesih

družbenega in političnega živ
ljenja v občini. Zdravko No
vak je rojen na Rečici in je po 
poklicu predmetni učitelj, na
zadnje pa je poučeval na šoli 
II. grupe odredov v Mozirju.

Njegovo delo kot sekretar 
OK SZDL je potrdilo vsest
ransko prizadevnost in razu
mevanje za delovanje naše 
frontne organizacije. Že dose
danji delovni uspehi so jamst
vo, da bo tudi v naprej pod 
njegovim vodstvom SZDL v 
občini uspešna. Osebna delov
na vnema in tenkočuten po
sluh za družbena in politična 
dogajanja sta vodilo Zdravka 
Novaka pri njegovem delu in 
zato je odločitev delegatov, da 
so izvolili za vodstvo občinske 
konference SZDL prav njega 
popolnoma pravilna.

Čeprav so naloge predsedni
ka OK SZDL zelo obsežne je 
Zdravko Novak vključen še v 
delo pri Kulturni skupnosti, 
predvsem pa v domačem kra
ju, kjer je vsestransko dejaven. 
Poleg tega pa je član številnih 
teles in organov družbeno
političnega življenja.

O  monografiji NO B
Že smo pisali o pripravah za 

pisanje monografije o osvobo
dilnem boju v naši dolini. Pred 
dnevi je bila seja komisije, kije 
zadolžena pri OK ZKS Mozir
je za ohranjanje zgodovine. Na 
njej so obravnavali potek pri
prav in ugotovili, da je občin
ska raziskovalna skupnost po
kazala razumevanje s tem, da 
je odobrila sredstva za pokri
vanje materialnih izdatkov v 
tej fazi dela. Tu gre za fotoko
piranje raznih listin v arhivih, 
muzejih in drugje.

Avtor monografije prof. dr. 
Milan Ževart je opozoril, da 
bo treba delo zastaviti dokaj 
široko, saj bi vsebina morala 
prikazati popolno sliko delo
vanja vseh dejavnikov med

NOB. Gradivo se zbira pri Ar
hivu kulturne skupnosti v 
Mozirju, pozneje se bo razvrs
tilo v vsebinske dele, ki bodo 
dali temeljit pregled dogajanja 
v času 1941 do 1945 v Gornji 
Savinjski dolini.

Ponovno prosimo naše ob
čane, da pomagajo pri, zbira
nju gradiva. Razne slike, kijih 
hranite doma, posodite za pre
slikavo. Tiskovine, ki so bile 
izdane med vojno so zelo 
dobrodošle, tako pa tudi razne 
listine. Vse po fotokopiranju 
vrnemo, če tako želite. Torej, 
pomagajte po svojih močeh, 
da, bo monografija resničen 
spomin na dogodke, ki niso v 
ničemer prizanesli dolini in 
njenim ljudem.

Zagate kmečkega turizma,

Z  deli na cesti Hom so pričeli

Obratna ambulanta v Glinu
• Že od februarja dalje dela v 
Glinu obratna ambulanta. Za 
ta velik kolektiv je to bila že 
nuja in uspehi ne izostajajo, 
kot je dejal Jože Rakun in v 
nadaljevanju povedal, da po
meni za kolektiv ambulanta 
znamo izboljšanj? z d r a v i  
nega varstva in kar je posebej 
pomembno so večje možnosti 
dejanske zdravstvene preven
tive. Ambulanto vodi specia
list medicine dela dr. Franc 
Sirko, ki tako spoznava člane 
kolektiva, pozna pa tudi nji
hove delovne zahteve, skratka 
zdravstvena služba deluje ne
posredno v dfelovni sredini de
lavcev, ki išče tako ali drugače 
pomoč. Prepričani so, da bo 
takšno tesno sodelovanje zd
ravstvenih delavcev in dejav
nikov v neposredni proizvo
dnji lahko uspešno prepreče
valo poklicne bolezni in ohra
njalo delavce pri zdravju.

V ambulanti je stalno zapo
slena medicinska sestra, ki v 
mnogočem pripomore, da se 
opravijo sproti manjša zd
ravstvena opravila, pa tudi 
dobro sodeluje z delavci kole
ktiva Glina, sicer pa dela zd
ravnik ZP Nazarje po štiri ure 
dnevno.

Čeprav v Glinu še nimajo 
podrobnih raziskav o vplivu 
delovanja obratne ambulante, 
pa že sedaj lahko ugotovijo 
določene premike na bolje, to

so rahlo manjši bolnišjci stal
eži, manjši naval na ostale am
bulante in kratkotrajna opra
vila pri iskanju zdravstvene 
pomoči. Skratka delavci imajo 
občutek približane zdravstve
ne službe, zato se tudi vse bolj 

^obračajo na obratno ambulan
to,; '

Dr. Franc Sirko je menil, da 
so sprva nekoliko skeptično 
gledali na ureditev te ambu
lante, vendar pa je že sedaj 
jasno, da je bila odločitev dob
ra in da se ta oblika zd
ravstvenega varstva obnese. 
Kar je najvažnejše pa so jo 
ljudje dobro sprejeli! Takšno 
približevanje zdravstvenih sto
ritev pomeni določen občutek 
Varnosti, kar je posebno pri 
nezgodah zelo pomembno. 
Dobro je tudi, da dela v ambu
lanti medicinska sestra, ki 
opravi manjše medicinske po
sege in tako pomaga štediti 
delovni čas tistih, ki v ambu
lanti hitro opravijo. Vsekakor 
je to občutna razbremenitev 
ostalih ambulant. Zelo važno 
pa je pravočasno usmerjanje 
delavcev na ustreznejša delov
na mesta, če je to potrebno, vse 
to se sedaj hitreje ureja, zato 
pa tudi bolj učinkovito. S 
strokovnega vidika je taka 
ureditev zdravstvene službe 
zelo dobra in priporočljiva in 
je lahko zgled drugim. Sicer pa 
sta se tudi obratni ambulanti v 
Smreki in Kovinarstvu dobro 
obnesli.

Marta Kunaver v Nazarjah
V razstavni sobi nazarskega 

samostana je predstavila ne
katera svoja dela arhitektka 
Marta Kunaver'Sz Ljubljane. 
Gre za razne sodobne podobe 
dekorativnih predmetov, ste
klenih barvnih oken in podo
bno. O avtorici je napisal 
Matej Metlikovič med drugim:

Njen ustvarjalni razpon se
ga od oblikovanja notranje 
stanovanjske opreme, načrto
vanja oltarjev in nagrobnikov, 
prek ilustracije in knjižnih 
oprem do pisanja proze in 
poezije...

Vrednost njenih del je, da 
kažejo prek sebe v svetove, iz 
katerih vse resnično živo pri
haja in se tja tudi vrača.

Podobe so nabite z življenj

sko energijo in radostjo, s pre
kipevajočo voljo po polnem 
življenju. V vsaki od njih se 
kaže oblikovalno veselje in 
radost ustvarjanja...

Tu se lahko izživi v nepo
sredni igrivosti in iznajdljivi 
dekorativnosti črte, ki pa ves 
čas ohranja svojo pomen
ljivost in tudi svojo pripoved- 
nost ter v donenju in zvenenju 
celega spektra barv, ki žarijo 
in mehčajo črno obrobo risbe...

Usmerja pozornost stran od 
vsakdanje in fizične resničnos
ti, da bi izpovedala možnost 
drugačnega bivanja, da bi v se
bi in nas vzdramila tisti 
prostor, ki ga ne more napolni
ti nič drugega, kot samo živa 
voda Božje bližine...

% ■ ■ i

Redek primer razvojne anomalije v govedoreji: telički dvojčici sta 
zrasli v prstih in trebuhu (thoracoomphalopagus), kakor siamski 
dvojčki. Taki dvojni spački nastanejo že v ranem embrionalnem 
razvoju ploda kot posledica dedne napake, torej na dedni osnovi. 
Natančnejše vzroke zato ugotavljajo z genetsko analizo.
Telički seveda nista bili sposobni za samostojno življenje. Zadušili 
sta se med težko telitvijo, ki ni šla po naravni poti, pač pa z opera
cijo — carskim rezom.
Veterinarja A. RESNIK in P. ŠRIBARpričakujeta, da bo zelo dob
ra krava MUHA, rjave pasme, 4 leta stara, last BRIN.)'OVC Anto
na, Brezje 14, kljub komplicirani telitvi še plodna.

Veliko je bilo napisanega o 
našem kmečkem turizmu in o 
turističnih kmetijah. Večkrat 
smo jih omenjali kot trden 
steber razvoja turizma v doli
ni. Zadnje čase pa se slišijo 
govorice, češ, da nekateri, ki 
so si sicer uredili turistične 
zmogljivosti teh ne ponudijo 
več in tako postane vprašanje 
organizirane ponudbe vpraš
ljivo.

Odgovor smo poiskali naj
prej v ZKZ Mozirje, potem pa 
tudi pri Kompasu v Mozirju.

Marija Bezovšek nam je kot 
poznavalka vseh okoliščin v 
kmečkem turizmu rade volje 
odgovarjala na naša vpraša
nja. Glede zapiranja vrat ne
katerih turističnih kmetij je 

•menila, da so to posamični 
pojavi, ki pa so objektivni in 
tako razumljivi. Gre največk
rat za primere, ko nekdo od 
nosilcev te dejavnosti resno 
zboli k? crevzemajo kme
tije po mladih, ko pride po
nudnik v položaj, da pač ne 
zmore nalog v zvezi s tu-, 
rizmom na svoji kmetiji. Vse
kakor pa ne gre niti v enem 
primeru za samovoljo. Treba 
pa je upoštevati še drugo plat 
medalje! Namreč, sedanja ob
lika ponudbe je v marsičem 
pomanjkljiva in zagotavlja 
zadostno polnjenje naših zmo
gljivosti in tako si kmetje mar
sikdaj pomagajo po poti poz
nanstva, da ne bi bile postelje 
prazne. Največji naval je v 
času med 20. julijem in 15. av
gustom, takrat so zmogljivosti 
nezadostne, pred in po tem 
času pa je marsikje delno 
zasedeno oziroma prazno. To 
seveda razumnemu gospoda
rju ne odgovarja, saj nudi to 
kar ima, se pravi, da to tudi 
vnovči. Skratka, gre za ena
komerno zasedenost zmoglji
vosti v kmečkem turizmu, ki 
ekonomsko gledano ni prav 
nič drugačen kot tisti, ki ga 
sicer poznamo.

Opaziti je, da prihajajo v 
glavnem na kmetije stari gost
je, kar pomeni, da še zdaleč 
nismo dosegli potrebne obve
ščenosti v širšem smislu. Zani
manje izven omenjene konice 
torej ni prisotno, kar bi se dalo 
odpraviti le s povsem urejeno 
ponudbo, torej vsestransko 
zastavljeno. To pa bi potem 
obvezovalo obe strani, tako

kmeta kot tudi turistično 
agencijo. Jasno je, da ima sle
dnja z urejeno propagando 
dosti stroškov in tudi ponud
niki bi morali to upoštevati ter 
tesneje sodelovati s Kompa
som, ki skrbi za prodajo zmog
ljivosti kmečkega turizma v 
dolini. Le dobro medsebojno 
sodelovanje bo zadovoljilo 
obe strani, meni Marija Bezo
všek. Hkrati pa poudari, daje 
v sedanjih razmerah zelo težko 
urediti dodatne turistične 
zmogljivosti na kmetijah, ven
dar pa načrtujejo kljub vsemu 
še nove postelje na petih 
kmetijah.

Pri Kompasu v Mozirju so 
pritrdili, da ponudba v kmeč
kem turizmu ni dorečena. V 
konici sezone si kmetje poišče
jo  svoje obiskovalce mimo 
Kompasa, ko pa so zmog
ljivosti prazne pa naj vrzeli 
popolni Kompas. To pomeni 
do kraja neurejene odnose, ki
ne vaootavliaio obojestransko ~ > •- > ; 
korist in zadovoljstvo, treba
je torej vprašanje obravnavati 
celovito. Nekdo mora imeti 
točen pregled o gibanju in 
poslovanju na turističnih kme
tijah, ne zaradi kontrole, pač 
pa zaradi ponudbe, saj je 
nemogoče interesente zadov
oljiti z domnevo, da bodo 
lahko letovali tam in tam. Tre
ba je točno vedeti, če bo to 
mogoče in skleniti trdno pô - 
godbo. Tu gre po mnenju 
vodje poslovalnice Kompas 
Stanka Podsedenška za poslo
vne odnose, ki morajo temeljti 
na obojestranski pobudi. Ko
mpas je pripravljen na us
treznejše ukrepe, vendar mo
rajo ti ponuditi tudi boljšo 
možnost razpolaganja z zmog
ljivostmi v kmečkem turizmu 
naše doline. Seveda-so takšne 
poslovne zveze obvezujoče za 
partnerje, hkrati pa opraviču
jejo prizadevanja v propagan
di tovrstne ponudbe doma in v 
tujini.

Dejansko je potrebno misli
ti dolgoročno, saj se neke 
poslovnosti ne more graditi od 
danes na jutri in le za kratek 
čas. Trg zahteva določene 
oblike odnosa do turista, ki 
mora imeti občutek, da gre za 
urejeno ponudbo, ki pa ne 
more biti in pomeniti razpola
ganje z zmogljivostmi kjer koli, 
mora imeti poslovno obliko in 
učinek.

Pokušnja sirov in vina
ZKZ Mozirje je skupaj z 

Ljubljanskimi mlekarnami in 
ERA, TOZD Vino pripravila v 
Savinjskem gaju pokušnjo si
rov, sladoleda in vin. Pri tem je 
sodelovalo tudi gostinsko po
djetje Turist v čigar prostorih 
je pokušnja tudi bila.

To je bila prilika povprašati 
vodjo prodaje Ljubljanskih 
mlekarn Rezko Marinšek za
kaj imamo na naših trgovskih 
policah tako malo vrst sira, ko 
pa vemo, da se teh tudi v naših 
mlekarnah izdeluje veliko več. 
Ali gre pri tem za nepozna
vanje ponudbe s strani trgov
cev ali pa so temu krivi proiz
vajalci. Odgovor je bil jasen, 
proizvajalci izdelujejo veliko 
vrst sirov, tako jih ima Lju
bljanska mlekarna vsak čas na 
zalogi vsaj 10 različnih. V 
jugoslovanskem merilu pa se 
jih izdeluje kar 30 vrst. Torej 
ponudba s strani proizvajalcev 
je dobra, le da mnogi trgovci 
premalo poznajo posebnosti 
sirov in se v glavnem želijo 
srečevati z običajnimi, dobro 
znanimi siri. Gre torej za po
manjkanje volje, da bi potro
šnike skupaj izobraževali tudi 
v kulinaričnem pogledu. Prav 
zato pa pripravljajo Ljubljan
ske mlekarne predstavitev in 
pokušnjo sirov, da bi potrošni
ki spoznali bogastvo ponudbe 
in okusa.

Direktor ERA, TOZD Vino 
Šmartno je ob tej priliki pove
dal, da njihova dostavna mre

ža zajema našo dolino v celoti 
in da tudi ta predel poglavitno 
oskrbujejo s pijačami. Razp
olagajo z najsodobnejšo pol
nilno napravo, imajo tudi 
enološke strokovnjake za do- 
negovanje vin, ki j ih 'ta k o  
dodelajo oziroma polnijo let
no okoli 3 milijone litrov. Da 
pa bi opozarjali na kakovost 
vin, pripravljajo pokušnje za 
trgovce, gostince in potro
šnike. Saj njihova želja je, da bi 
ljudje pili dobra in kakovostna 
vina. To je v predstavitvi vin 
povedala tudi strokovnjakinja 
Vina Šmartno, dejala je, daje  
smatrati vino kot sestavni del 
jedilnika in ne kot pijačo za 
opijanje. Omika potrošnika 
mora kreniti v to smer. Vino je 
torej del naše prehrane in izbor 
sorte vina mora biti primeren 
jedilniku.

V turistovem paviljonu Sa
vinjskega gaja se je zbralo kar 
dosti ljudi, tistih, ki jim je po
kušnja bila v glavnem na
menjena je bilo malo. To je 
prav značilno za miselnost na
ših oskrbovalcev z mlečnimi 
izdelki in vini, namreč imajo se 
očitno za poznavalce vsega, le 
da potem to ni izraženo v 
njihovi ponudbi. Potrošnik pa 
lahko dobi le tisto, kar je po 
okusu posredovalca teh^obj» 
rin, naj bo to gostinec alt 
trgovec. Tudi s strani potro
šniškega sveta ni bilo zanima
nja, dasiravno bi tudi ljudje, ki 
v njem delajo lahko tako spoz
nali slabo ali dobro plat.



Domoznanski večeri 
v Mozirju

Vedno znova ugotavljamo 
pomanjkljivo poznavanje do
mače preteklosti, zato marsik
daj tudi ustrezne pripadnosti do 
kraja v katerem živimo ne obču
timo. Usodno je  tako ugota
vljanje pri mladini, ki seveda v 
šoli ne pridobi več tistega zna
nja o domoznanstvu kot je  to 
bilo nekoč. Ker pa smo turisti
čna dežela in ker ljudje predsta
vljamo odnos do obiskovalcev, 
je  potrebno poznavanje domače 
preteklosti, saj človeka ki temu 
ni kos, tujci le malo cenijo.

Matična knjižnica skupaj z 
Arhivom kulturne skupnosti na
merava povabiti ljubitelje vede
nja naše preteklosti na kratke 
večere, ki naj bi vsak zase 
predstavil določeno dejavnost

ali obdobje iz domače zgodo
vine. Začeli bi s tkalstvom, ki je  
prav v okolici Mozirja pomenilo 
številnim družinam boljši kruh. 
Kasneje bi morda skušali osve
tliti kulturno plat panjskih kon
čnic, ki so bile v naših krajih 
nekoč zelo priljubljene in zelo 
razširjene. Mogoče bi kazalo 
spregovoriti tudi o velikih mo
žeh iz našega kraja, še številne 
vsebine bi bile zanimive. Seveda 
bo mogoče dokončen načrt 
večerov po vsebinski plati zas
taviti šele po dobljenih mnenjih 
udeležencev.

Vsekakor je  zamisel mozirs
ke matične knjižnice pomem
ben prispevek k  spoznavanju 
domače preteklosti oziroma do
mače obrti. Morda bodo o tem 
tudi kje drugje razmišljali.

Redna
krvodajalska
akcija

Zaslužni gasilski delavec Fra
njo Pukart se je  poslovil od ak
tivnega dela v nazorskem ga
silskem društvu. V spomin so 
mu pripravili skromno slavje in 
mu predali pozornostno darilo

Vse zdrave občane vabimo 
na redno krvodajalsko akcijo, 
ki bo
dne 5. 8. 1986 od 7. do 15. ure v 
Osnovni šoli Nazarje in 
dne 6. 8. 1986 od 7. do 15. ure v 
Osnovni šoli Ljubno ob Savi
nji.

Poseg odvzema krvi je po
vsem varen za zdravje krvoda
jalca, ki mu ostane v zavesti, 
da je s svojim dejanjem poma
gal reševati življenje sočlove
ku, pa tudi sebi v slučaju 
nesreče in v bolezni.

Krvodajalec lahko postane 
vsak, ki je dopolnil 18 let 
starosti.

Občinski odbor 
RK MOZIRJE

V Turistu bo bolje
Veliko najrazličnejših pri

pomb je bilo slišati na račun 
mozirskega Turista. Marsikaj 
od tega je bilo tudi opravičeno, 
vendar pa ocene kar na pamet 
ponavadi ne držijo. Tako sva 
pričela najin razgovor z Ma
rijo Kožuh, ki je od prvega ju
nija dalje vodja hotela Turist v
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Marija Kožuh
■ \  ntv/t' ; •

M ozirju.; Izpred devetih let 
nam je Marija Kožuh v spomi
nu kot vodja slaščičarne Turis
ta, potem pa je odšla v Celje, 
kjer, je delala devet let kot vo
dja restavracije hotela Merx. 
Ob delu se je še dodatno izob
raževala, čeprav je po poklicu 
gostinska delavka.

Kot sama pravi, jo je vleklo 
v Mozirje nazaj in zato seje tu
di odločila in prevzela naloge 
vodje našega hotela. Meni, da 
so gostje v našem kraju zelo 
dobri in hvaležni, tudi to je 
morda vzrok za njeno odloči
tev.

Dober glas Turista bo treba 
vrniti pa četudi s trdim delom, 
je pribila Marija Kožuh. To ni 
nemogoče, zahteva pa velike 
napore, ki jih bo kolektiv 
zmogel, če bo tako enoten, kot 
se kaže sedaj. Seveda je treba 
vedeti, da je ta kolektiv zelo 
mlad, predvsem velja to za ku
hinjo, zato bo pač treba iz
kušnje prenašati na mlajše in s 
skupnimi močmi narediti vse,

Še o leksikonu:

Slovenska krajevna imena

Modisti so imeli v Celju simpozij. Ugledni znanstveniki iz večih 
držav so si na poti v Logarsko dolino ogledali tudi radmirsko za
kladnico. O njej so se zelo pohvalno izrazili.

Mladi delavci SO ZD  Gorenje
M ladinci G lina so bili orga

nizatorji letošnjega srečanja mla
dih delavcev G orenja, ki je  bilo v 
soboto, 14. julija.

Splošne ocene po končanem 
srečanju so ugodne in
iCäl uokazuje, da so se naši mla
dinci nanj vestno pripravili. Sre
čanja se je udeležilo 220 mla
dincev in m ladink, predstavniki 
SO ZD  G orenje, D PO  iz Titovega 
Velenja in M ozirja in poslovodni 
delavci iz naše delovne organiza
cije.

N a volilno program ski konfe
renci so mladi obravnavali svoje 
dosedanje delo, vlogo mladinske 
organizacije v delovni organizaci
ji, povezanost med mladimi v

SO ZD , dotaknili pa so se tudi ne
katerih perečih in nerešenih vpra
šanj v zvezi z nezaposlenostjo, 
stanovanjskim  standardom  in izo
braževanjem.

Gostje so si ogledali Glin in obi
skali Logarsko dolino. Zaključek 
srečanja z družabnim  večerom je 
bil v Savinjskem gaju.

Na srečanju so podelili tudi 
priznanja najboljšim  mladim de
lavcem sozda.

Od naših sodelavcev je priz
nanje prejel Peter Zvipelj iz tozda 
Stavbno pohištvo.

Prihodnje srečanje mladih de'- 
lavcev bo v Djakovici, organizira
li pa ga bodo mladi tam kajšnjega 
G orenja E lektrom otorji.

Priznanje Lučam

da bodo gostje zadovoljni. Ni 
pa mogoče več narediti v 
samem hotelu, čigar sobe so 
dotrajane in nesodobne. Pre
nova bo zahtevala veliko de
narja, vendar pa bo na to treba 
misliti, saj so gostje vse bolj 
zahtevni in iščejo ustrezno 
raven hotelskih uslug.

Posebno vprašanje v hotelu 
so nizki osebni dohodki zapos
lenih. Ti so v primerjavi z dru
gimi vpadljivo slabi. To seveda 
ne spodbuja delavce k večji 
pozornosti in storilnosti. Volja 
do dela upada in tako tudi 
pozornost do gosta, zato bo 
treba to vprašanje v prvi vrsti 
kar se da hitro urejati. Kolek
tiv se otepa še raznih drugih 
težav, kot so slaba oprema in 
podobno. Seveda se zamujene
ga ne da v kratkem času po
praviti, vendar si sedanje 
vodstvo podjetja zelo prizade
va za izboljšanje poslovanja, 
zato so tudi v hotelu Turist 
prepričani, da bo pri njih kre
nilo na bolje.

Rekli so...

Odločna in jasna ekonomska 
funkcija mora prispevati k odpravi 
negativnih posledic delovanja tržiš
ča, spodbuditi njegove pozitivne 
učinke in zmanjšati negativne. V 
tem vidim odločilno funkcijo zve
znega izvršnega sveta in želim, da 
bi uspel v teh prizadevanjih, hkrati 
pa tudi to, da bi sprejel polno 
odgovornost, saj bodo le doseženi 
rezultati pokazali, ali je  bil uspe
šen.
August Morič

Ves čas, kar smo tu, pa tudi na 
televiziji, na radiu nenehno po
slušamo govorjenje o nekakšnih 
etatizmih, separatizmih, unitariz
mih, partikularizmih. Toda če 
vemo, da smo tudi partija delavcev 
in kmetov in ne le inteligence, se ve
lja vprašati, komu to govorimo. 
Spomnimo se besed tovariša Tita, 
ki je  le redko uporabljal takšne iz
raze,T)il pa je tako priljubljen kot še 
nihče doslej. Če hočemo biti preds
tavniki ljudstva, potem nas mora 
ljudstvo razumeti. Nikar se ne od
daljujmo od ljudstva.

Dragoslav Vojinovič

Vsako leto pripravi Partizan 
Jugoslavije ocenjevanje kra
jevnih skupnosti glede na 
njihov delež pri telesni vzgoji. 
Tu je mišljena množična rek
reacija. To laskavo priznanje 
so si za leto 1985 priborili v 
krajevni skupnosti Luče. Po
delili pa so ga ob zboru Par
tizana Jugoslavije v Sarajevu.

Partizan Slovenije pa je 
podobno akcijo pokrenil za

svoje območje. Tu so KS Luče 
priznali celo prvo mesto. Po
delili so priznanje na zboru 
Partizana Slovenije v Škofji 
Loki.

Tudi novinarji Večernega 
lista iz Zagreba vsako leto oce
njujejo prizadevanja krajevnih 
skupnosti za množično telesno 
kulturo. Posebno njihovo pri
znanje so dobili tudi Lučani.

Obetavni zimski turizem
V Lučah se zavedajo, da je 

letna sezona za uspešen tu
rizem pri njih prekratka. Zato 
si prizadevajo v okviru krajev
ne skupnosti za zimsko po
nudbo, kar pa je vezano na ne
katere naprave, med njimi tudi 
vlečnico. Imeli so jo že, pa je 
zemeljski plaz onemogočil nje
no delovanje, pa tudi sicer ni 
bilo več zadostne varnosti na 
njej. Zato sojo podrli oziroma 
razmontirali in jo nameravajo 
prodati, saj je sicer še uporab
na. Pa še to, stroški vzdrževa
nja so bili zelo visoki, tembolj 
občutni, ko ni bila več uporab
na zaradi že navedenih okoliš
čin.

Kompas je dal pobudo za 
posebne aranžmane v zims
kem času in obetajo si dovolj 
zanimanja med družinami ši
rom države. Tako so se v ta 
prizadevanja vključili vsi de
javniki v kraju, seveda pa naj
bolj krajevna skupnost. Pred
pogoj pa je sodobna vlečnica 
in tu seje potem nekoliko zata
knilo, čeprav je takšen razvoj 
predviden tudi v občinskem in 
krajevnem srednjeročnem na
črtu razvoja. V novejšem času 
so zakonske možnosti dane,

da se lahko vlaga v manj razvi
ta obmejna območja, sem pa 
spadajo nedvomno tudi Luče.

Zemljišče za vlečnico so v 
glavnem že uredili in to ob 
pomoči prostovoljcev, največ 
pa šolske mladine, kije opravi
la nad 2000 ur pri čiščenju ze
mljišča. .. Seveda je še treba 
marsikaj narediti, da bi teren 
res odgovarjal, spodaj je pot
rebno odvodnjavanje, popra
viti je treba vstopno postajo in 
podobno.

Razumljivo je, da krajevna 
skupnost ne more biti nosilec 
takšnih naložb. Zato si sedaj 
prizadevajo, da bi našli us
treznega investitorja, prek 
katerega se bodo zbirala vsa 
sredstva. Treba pa je povedati, 
da so doslej veliko pomagali v 
tehničnem smislu strokovnja
ki RTC Krvavec, pa tudi fi
nančni svetovalci Rudisa iz 
Trbovelj so sodelovali v pri
pravah.

Zelja krajanov je, da bi us
peli postaviti ustrezno vle
čnico in tako zagotoviti mož
nost zimskega turizma v tem 
znanem tujskoprometnem kra
ju.

Zapis Petra Weissa v vašem 
glasilu (XVI, št. 6. junij 1986) 
me je vzpodbudil, da še sam 
napišem nekaj o napakah v 
Leksikonu Cankarjeve založ
be »Slovenska krajevna ime
na«, 1985 (v nadaljevanju Lek
sikon), ki se nanašajo na 
območje mozirske občine. Ker 
sem upal, da se bo oglasil kdo 
od domačinov, sem čakal.
Peter Weiss je za Leksikon 
sam zbral gradivo za mozirsko 
občino, kaže pa, da pri končni 
obdelavi ni sodeloval, saj ima 
na nekatera, v Leksikonu zaje
ta imena utemeljene pripom
be. Na eno, na katero Weiss ni 
opozoril, in ki zame predsta
vlja hud spodrsljaj, pa naj 
opozorim jaz.

Za kaj gre? Za tri naselja
Solčavskem: Logarsko Doli
no, Robanov Kot in Podolše
vo so pri oznakah za imena 
prebivalcev navedene le knjiž
ne tvorbe, torej »narejena ime
na«, in sicer: Logarskodoli- 
nčan oziroma Logarčan, Ro- 
banovko(t)čan (lokalno Do
lanec — po Dolu, kakor naj bi 
se imenovalo naselje v ljudski 
govorici) in Podolševčan. Ko
likor so mi razmere na Solčav
skem znane, in lahko rečem da 
kar precej, se prebivalci vseh 
štirih naselij na Solčavskem 
(poleg imenovanih tudi Solča
va) štejejo za Solčavane, kakor 
sem tudi zapisal v Krajevnem 
leksikonu Slovenije, tretja kn
jiga, 1976 (v nadaljevanju 
KLS). Če je tako, in prepričan 
sem, da je, bi morala biti poleg 
»narejenih imen« v kurzivi za
pisana tudi ljudska oziroma če 
hočete, lokalna oblika Solča- 
van, edina, ki se za tamkajšnje 
prebivalce uporablja. Ker ta ni 
zapisana, navedene pa so le 
knjižne tvorbe, obstaja upra
vičena nevarnost, da bodo ne
poznavalci, ki bodo upora
bljali Leksikon, govorili o Lo- 
garskodolinčanih, Robanov- 
kotčanih pa Podološevčanih 
na Solčavsekem. Le kaj naj si 
ob tem mislijo domačini? 
Solčavani naj bi bili po tej logi
ki le prebivalci Solčave.

V zvezi s kritičnim zapisom 
Petra Weissa še to. Upra
vičeno se jezi »z najostrejšo 
grajo« med drugim tudi na 
uradno rabo imen Zgornje in 
Spodnje Pobrežje, ker domači
ni poznajo le Zgornje in 
Spodnje Pobreže, zato tudi »z 
Zgornjih in Spodnjih Pobrež« 
in ne, kot je v Leksikonu zapi
sano, z Zgornjih in Spodnjih 
Pobrežij. Povem naj, daje pra
vilna raba za obe naselji zapi
sana že v KLS, str. 239 in 243, 
podobno, kot tudi za Čreto pri 
Kokarjah in ne pri Kokarju, 
kar graja Peter Weiss.

Veseli me, da so v Leksiko
nu za mnoge hribovske vasi v 
Gornji Savinjski dolini poleg 
uradnega imena navedena tudi 
domača imena, tako, kot sem 
jih zbral in zapisal s pomočjo 
na str. 214 v KLS navedenih

Komu so rože v napoto?

domačinov. Čeprav je malo 
upanja, da bi jih tudi »poura- 
dili«, so vsaj zapisana in dana 
kot zapuščina zanamcem (gre 
za tale uradno imenovana na
selja: Florjan pri Gornjem 
Gradu, Lenart pri Gornjem 
Gradu, Podolševa, Podveža, 
Primož pri Ljubnem, Raduha, 
Savina in Ter). To kakor tudi 
predložne zveze, pridevniška 
raba in naziv prebivalcev za 
vsa naselja v občini, kar že 
zajema KLS, je moralo Petru 
Weissu koristno služiti kot 
osnova pri sestavi gradiva za 
Leksikon.

Toliko o krajevnih oziroma 
naselbinskih imenih. Ne mo
rem pa si kaj, da ne bi porabil 
prilike in potarnal nad pače
njem se enega znanega zemlje
pisnega imena z lepim in gene
tično utemeljenim domačim 
imenom, pri katerem pa tr
masto vztraja uradna raba. 
Gre za ime sredogorskega pre
vala na meji Karavank in Sa
vinjskih Alp, Pavličev vrh, 
1339 m, uradno Pavličevo 
sedlo. Čezenj je nekdaj vodila 
najbolj uporabljena vozna pot 
in pešpot med Solčavo in Žel
ezno Kaplo, danes je na njem 
maloobmejni prehod. Žal se 
danes, kljub že velikokrat na
pisani pravilni rabi, navadno 
označuje kot »sedlo«, tako 
npr. tudi v Atlasu Slovenije, 
občinski karti Mozirje in novi 
planinski karti Kamniške in 
Savinjske Alpe, le na stari pla
ninski karti smo uspeli uvelja
viti pravilni zapis Pavličev vrh. 
Ljudska raba »vrh« je smisel
no utemeljena, če vemo, da so 
na prevalih po naporni hoji ali 
vožnji z vprego počivali, saj so 
tam prišli na »vrh poti«. 
Podobnih tovrstnih imen je ve
liko. Naj opozorim na najbolj 
znani mejni Jezerski vrh, v 
neposredni bližini Pavličevega 
vrha, malo vzhodneje od njega 
pa so nad sv. Duhom trije, vča
sih sicer manj uporabljeni pre
vali: Pastirköv, Kolarjev in 
Strevčov vrh, ki so na kartah, 
na srečo, tudi tako zapisani. — 
Na ljudska zemljepisna ime
na, ki niso na kartah in v pisani 
besedi upoštevana, bi morali 
bedeti, opozarjati in pri njih 
vztrajati tudi zavestni in odgo
vorni domačini, tako na občini 
kot na krajevnih uradih in 
krajevnih skupnostih, saj naši 
glasovi kaj malo zaležejo.

Drago Meze
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Šolska mladina med delom na zemljišču za smučarsko vlečnico

V rojstnem  kraju Okonini 
im am o dom ačijo, ki jo  vseskozi 
skrbno vzdržujemo, obnavljam o 
in olepšujem o z raznovrstnim i ok
rasnimi cvetlicami, tako  v svoje 
veselje, kot v olepšavo dom ačega 
kraja. Naš kraj namreč zaradi za
nimivosti in lepote G ornje Sa
vinjske doline privablja številne 
turiste.

Vsako pom lad se veselim lepe
ga cvetja, najrazličnejših rož, ki 
rastejo pred hišo nasproti vaške 
trgovine. Ko pa sem se nekega po
mladnega dne letos vrnila v svoj 
dom , nisem mogla verjeti lastnim 
očem — vse lepo cvetoče rožice 
pred našo hišo so bile uničene! 
Pokončane so bile verjetno s ka
kim sredstvom  proti plevelu.

Seveda ne morem verjeti v 
kakšno naključje, saj gre očitno za 
nam erno uničenje cvetličnega na
sada. Moje razočaranje je tem 
večje, ker si ne morem predsta
vljati vzroka za takšno gnusno de
janje. Vsekakor je takšno uniče

valno delo lahko le plod brezsrč
nosti in grobosti in ni v čast ne 
storilcu, pa tudi ne kraju. Ne 
morem si predstavljati, da se je v 
tem lepem kraju znašel človek, ki 
se je tako grdo znesel nad našimi 
rožam i. Bile so skrbno negovane, 
prinešene od vsepovsod in na
menjene le okrasu okolja — ali je 
storilec pomislil na veliko priza
devnost, ki je  bila po trebna za ta
kšno gredo — ali pa mu je delo 
človeških rok  ne pomeni nič? Vse
kakor je z uničenjem pokazal le 
svojo nezaslišano grobost in niz
kotnost!
Pepca Prislan

Pripis uredništva!
Prav zaprepaščeni smo bili spri

čo takšne novice. AH je  to res 
mogoče v krajih kjer ljudje tek
mujejo za lepo okolje svojih domov, 
kjer spada urejeno okolje k ponosu 
vsakogar, k i v njem prebiva. A li je  
res v Okonini to drugače?



90 let Mozirske koče
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Tekmovalni duh je  opaziti tudi na tej sliki. Hladna voda ni v 
ničemer »p ohladila« velike vneme tekmovalcev

Vaška olimpiada
Prejšnje tedne je bilo v G ornji 

Sa.v!n. j± :  dolini zagotovo najbolj 
pestro, razgibano, veselo in prije
tno na Rečici ob Savinji. T o še 
posebej velja za nedeljo, sicer pa 
pojdim o od začetka. Ze v petek 
popoldne so v tam kajšnjem  pro
svetnem dom u ob letošnjem dne
vu gom jesavinjskih lovcev odprli 
občinsko lovsko razstavo, z njo 
predstavili najlepše trofeje vseh 
lovskih družin in predstavili nji
hovo dejavnost. V soboto so v 
prostorih  osnovne šole odprli še 
razstavo, ki so jo  namenili 400- 
letnici pridobitve trških pravic, 
sobotni večer pa sklenili z na
stopom  tam burašev iz G riž pod 
vaško lipo.

Višek vsega je bila seveda nede
lja.. Pričela se je že ob 9. uri 
dopoldne s turnirjem  ženskih ekip 
v malem nogom etu. Bila je to  p ra
va poživitev za nogom etne na
vdušence po utrudljivem mehi
škem svetovnem prvenstvu, zato 
si prav vse nogometašice zaslužijo 
pohvalo in čestitke.

Nedeljsko popoldne na Rečici 
pa je bilo sploh bogato in zani
mivo in dobrim  2.000 obisko
valcem od blizu in daleč obiska 
zagotovo ni bilo žal. Najprej so 
bile ob 15. uri na vrsti igre 4. kola 
»Poletje 86«, ki sta jih  v sodelova
nju z dom ačim  turističnim  društ
vom pripravila Delo in Kompas. 
D om ači tekm ovalci so se v petih 
igrah pomerili z vrstniki iz Žalca 
in tesno zmagali s 3:2. Ob tem je 
zanimivo, da so gostje zmagali v 
dveh igrah, v katerih pravzaprav 
»ne bi smeli«, saj gre za dve iz
razito dom ači posebnosti. Žalčani

Sto let gasilstva
Gasilci na Ljubnem so slavili 100- 

letnico obstoja in uspešnega delova
nja svojega društva. Ob tej zares 
častitljivi obletnici so seveda pripra
vili veliko slovesnost in jo  obeležili 
tudi z novimi delovnimi zmagami. 
Na ta načjn so se primerno oddolžili 
vsem gasilcem, ki so v stoletnem 
obdobju uspešno zagotavljali pogo
je za opravljanje plemenitega in hu
manega poslanstva gasilske orga
nizacije, pozabili pa seveda niso na 
krajane, ki so v vseh teh desetletjih 
vedno nesebično pomagali in to 
njihovo medsebojno sožitje traja še 
danes.

Tako je bila v nedeljo dopoldne 
najprej na vrsti slavnostna seja dru
štva, na kateri so najprej obudili 
spomin na najpomembnejše dogo
dke iz preteklosti, nato pa so podeli
li številna gasilska priznanja in od
likovanja, plakete gasilskega dru
štva Ljubno najstarejšim članom in 
drugim dejavnikom, priznanja za 
dolgoletno delovanje v gasilski or
ganizaciji ter posebna priznanja ob 
100-letnici. Svoje pa so k slavju 
prispevali še gostje iz Zvezne repu
blike Nemčije, ki že vrsto let us
pešno sodelujejo z gasilci mozirske 
, občine, posebej še s člani gasilskega 
društva Gorica ob Dreti. Pozabiti

Letos mineva 90 let odkar so 
pod Boskovcem zgradili prvo 
Mozirsko kočo, k i je  bila za 
tiste čase posebna zanimivost. 
V slovenskem merilu je  to bila 
takrat šesta slovenska planin
ska postojanka. Znano je, da so 
napredni možje v dolini kot dru
gi na Slovenskem ustanovili Sa
vinjsko podružnico Slovenske
ga planinskega društva v Mozi
rju. Znani narodni delavec Fran 
Kocbek je  bil pobudnik za 
širjenje planinstva v naših hri
bih, saj je  tako zagotovil 
ravnotežje vse bolj napadalnim 
načrtom nemških planinskih 
društev, ki so želela dobiti svoj 
vpliv tudi v slovenskih planinah.

Iz narodnoobrambnih pobud .<?*•»» o c /»

prav sedaj doživlja večja obno
vitvena dela za katera so se za
vzeli mozirski planinci. Dela 
dobro potekajo in tako bo koča 
ob devetdeset letnem jubileju 
vsa prenovljena in posodoblje
na.

Zadnja neurja pa so pla
nincem povzročila velike teža
ve, saj je  grušč z velikimi skala
mi vred zasul cesto in tako ni bil 
možen dovoz gradbenega mate
riala do koče. Pa so spet planin
ci segli po lopatah in cesto z ve
likim naporom očistili. Če po
mislimo, da so nekatere od skal 
bile tudi po meter velike, potem 
si kaj lahko predstavljamo na
pore, ki so bili potrebni-za oči-

so nam reč precei hiti-»;» -J- -. -, ..... -j^ . 'VI uu-
mačinov sestavili grb Rečice in ta 
ko dom ačinom  nekoliko zagrenili 
400-letnico pridobitve trških pra
vic, boljši pa so bili tudi v igri, za 
katero so uporabili rečičko zna
m enitost — sram otilni steber, ali 
»pranger« kakor ga sicer ime
nujem o in jih je  v Sloveniji le še 
pet. S ram ota, zares. Toda kaj za 
to . D om ačini so jim  hitro vrnili 
milo za drago s tremi zmagami v 
igrah, ki so v resničnem življenju 
že prava zgodovinska, narodopi
sna in predvsem kakšna drugačna 
značilnost G ornje Savinjske doli
ne. N ajhitreje so na voz naložili 
zares zajeten hlod, za spremembo 
je imel »štempelj«, ga-prepeljali na 
določeno mesto in odžagali rtino. 
Vaja ob nujnih prim erih le nekaj 
velja. Hitrejši so bili od gostov tu 
di, ko so »na roke« lovili ribe, pri 
tem pa so njihovo spretnost 
budno opazovali ribiči, sicer skriti 
v množici. Tudi kopja so v jazbeca 
metali bolj natančno kot gostje, v 
jazbeca zato, ker ga gornjesavinj- 
ski lovci najraje iovijo. Večino de
la namreč opravi zvesti prijatelj 
pes. Za zaključek sta predstavnika 
obeh občinskih skupščin s trnki 
skušala uloviti že prej enkrat 
ulovljene ribe. Pravilen način in 
ribarjenje v kalnem seveda nista 
rodila nikakršnih sadov. Naj se 
ve!

J. P.

športne igre

je  torej nastala pred devetdese
timi leti Mozirska koča, ki je  bi
la že leta 1920 pretesna in zato 
povečana. Leta 1934 so zgradili 
še eno in 1938. leta prevzeli še 
Lovrovo kočo, ta je  stala na 
mestu kjer je  današnja Mozir
ska koča. Vojna ji  ni prizanesla, 
pogorela je. Zato so leta 1948 
kočo obnovili. V velikem poža
ru 1950 je  koča pogorela. Leto 
kasneje so postavili novo, ki

Proslava ob devetdeset letni
ci koče bo 6. septembra letos, 
14. septembra pa bo pri Mozir
ski koči zbor slovenskih pla
nincev. Te prireditve bodo pri
vabile pod Golti veliko število 
ljubiteljev planinstva, poleg te
ga pa nameravajo mozirski pla
ninci pripraviti še vrsto spre
mljajočih prireditev v počas
titev obeh planinskih prazni
kov.

Kmalu mrliška vežica 
v Mozirju

seveda ne kaže na kulturni spored, 
ki sta ga obogatila domači moški in 
ženski pevski zbor.

Po tej slovesnosti je bila na vrsti 
slavnostna povorka, v kateri je 
sodelovalo veliko gasilcev in gasil
skih vozil iz številnih društev Sa
vinjske in Šaleške doline ter Koro
ške, na njenem čelu pa je bila ročna 
brizgalna, ki so jo  ljubenski gasilci 
kupili pred 100 leti in je še v nedeljo 
nazorno pokazala svoje presenet
ljive zmogljivosti. Na prireditvenem 
prostoru ob Savinji so zatem najprej 
razvili nov prapor, tretji v stoletni 
zgodovini in »krstili« novo terensko 
vozilo s prikolico, kar je za hribovite 
predele okrog Ljubnega in v dolini 
sploh, še kako pomembno. Poveda
ti velja, da je na novem praporu 
poleg številnih trakov kar 199 zlatih 
žebljičkov, ki so jih kupili krajani, ti 
pa so ob delovnih organizacijah naj
več prispevali tudi za novo vozilo, 
bodisi z denarjem ali lesom, velik pa 
je tudi delež gasilcev, predvsem štet 
s prostovoljnimi delovnimi urami.

Slovesnost so sklenili s prikazom 
delovanja ročne brizgalne, ki jo je 
gasilsko društvo pridobilo kmalu 
po ustanovitvi.

J. P.

Večkrat smo že poročali o 
poteku gradnje mrliške vežice 
na mozirskem pokopališču. Se
daj gredo gradbena dela h kraju 
in prav lepo je  videti sodobno 
zunanjo podobo stavbe. Julija 
naj bi končali z ometi, vsa 
gradbena dela pa naj bi doko
nčali septembra letos. Seveda 
bo potrebna še notranja opre
ma, ki sicer ni kdovekajzahtev
na, vendar pa je  treba že sedaj 
misliti na ozvočenje in razne 
dele opreme, potrebne za potre
be pokopavanja. Sredstva za 
dokončanje mrliške vežice so v 
krajevni skupnosti Mozirje za
gotovljena, je  povedal predsed
nik Milan Sepec. Potrebna bo 
še zunanja ureditev okolja, za 
kar se že pripravlja načrt, ta 
predvideva tudi povečanje po- 
kopališčne površine, saj ta že 
nekaj let sem ne zadošča več. 
Krajevno skupnost čaka še 
pridobitev potrebnega dodatne
ga zemljišča.

Načrtujejo gradnjo ograje, 
da bi tako preprečili divjadi 
dostop na pokopališče, vendar 
pa ni računati, da bi to bilo že 
letos. Tudi nekatera večja ure

ditvena dela nameravajo prene
sti v prihodnje leto.

Kot vie kaže se urejajo stvari 
tudi na mozirskem pokopališču. 
Zato je  razumljivo, da bo 
krajevna skupnost v kratkem  
poslala vsem lastnikom grobov 
pogodbe in položnice za na
kazilo najemnine. To je  potreb
no, saj bo treba misliti na delav
ca, ki bo urejal pokopališče in 
opravljal pokopališka dela. Pa 
tudi sicer so z vzdrževanjem ve
liki stroški.

Imajo že narejen načrt vseh 
sedaj koriščenih površin in še 
tistih, ki jih nameravajo še ure
diti. Narejen je tudi seznam 
grobov in popis lastnikov, opra
vljeno je  bilo oštevilčenje gro
bov, tako bo v bodoče točno 
določen red razporeditve in pov
ršine bodo vse enako velike. To 
obeta tudi lepši izgled grobišč in 
pokopališča kot celote. Kot 
novost bo poseben prostor za 
žarna grobišča.

Krajevna skupnost bo preko 
pokopališke uprave poskrbela 
za redno pobiranje najemnine 
grobov in za urejanje okolja.

Obnova zidnih poslikav
V dolini imamo vrsto zani

mivih upodobitev na. stenah 
hiš, raznih znamenj in kapelic. 
V zadnjem času pristopajo las
tniki marsikje k prenovi po
dob in zaupajo ta dela raznim 
nestrokovnjakom, ki opravijo 
delo slabo in večkrat skazijo 
lepo zunanjo podobo starega 
znamenja ali pročelja hiše. Že 
lani smo na to opozarjali, pa je 
potrebno nekatere stvari spet 
povedati.

Strokovnjaki opozarjajo na 
zahtevno delo prenove fresk in 
priporočajo za takšna dela le 
usposobljene mojstre. Ni vsa
kdo, ki se bavi s sobosli- 
karstvom že usposobljen za ta
kšna zahtevna dela.

Smo v obdobju, ko so 
vremenske prilike primerne za 
zunanje poslikave in zato 
pričakujemo, da bo marsikdo 
naprosil nekoga, ki se smatra

Ljubenski gasilci na skupnem posnetku ob visokem jubileju

S o lč a v s k i  lo v c i  v a b i jo !

Že nekaj let sem pripravljajo solčavski lovci srečanje pri 
svojem domu. Tudi letos vabijo prijatelje lovstva in dobre 
volje 16. avgusta ob 19. uri k lovskemu domu. Kot obetajo, 
bodo ponudili gamsov golaž, pa še kakšna presenečenja 
poleg dobre kapljice. Seveda bo poskrbljeno tudi za dobro 
voljo, saj bo igrala za ples tudi godba. Posebno mikavno 
pa bo za lovce nagradno streljanje z lovsko puško, ki bo ob 
12. uri, nagradi pa sta odstrel in trofeja gamsa in muflona. 
Pričakujejo, da se bo spet zbralo veliko ljudi pri lovskem 
domu v Solčavi.

Med slavnostnim govorom se je  poleg članov Zveze šoferjev in 
avtomehanikov zbralo v Savinjskem gaju dosti drugih obiskovalcev

a v t o m e h a n i k iŠ o f e r i i  i n
— j *  “ *

so slavili
Ob 13. juliju, dnevu šoferjev 

in avtomehanikov, so člani 
ZŠAM Mozirje pripravili slo
vesnost že v soboto in z njo 
proslavili tudi 30-letnico delo
vanja svojega združenja. Svoje 
slavje so najprej dopoldne 
obeležili z vožnjo najrazlične
jših vozil iz Nazarij, preko 
Gornjega grada in Ljubnega 
do Mozirja, osrednja sloves
nost pa je bila popoldne na 
prireditvenem prostoru v Sa
vinjskem gaju. Najprej je skozi 
Mozirje krenila povorka uni
formiranih članov domačega 
in številnih sosednjih združenj, 
v Savinjskem gaju pa so nato 
ocenili svojo tridesetletno pot 
in delo, podelili priznanja us
tanoviteljem združenja, njego
vim dolgoletnim in prizadev
nim članom, sosednjim zd
ruženjem, delovnim organiza
cijam in drugim.

Združenje so ustanovili ju
nija 1956 v Nazarjah, njegovi 
ustanovitelji pa so bili med 
drugim Ivan Banko, Stanko 
Bric, Ivan Pavlič, Hinko Kralj 
in Ivan Štebe. Takoj na začet
ku je združenje štelo 25 članov, 
danes jih ima že 280, njegovi 
osnovni cilji pa se seveda do 
danes niso bistveno spremeni
li. Po osmih letih delovanja so 
leta 1964 člani združenja pri
dobili prapor, v tem letu pa je 
združenje pričelo tudi z izob

raževanjem voznikov amater
jev. Pomembna prelomnica je 
tudi leto 1970, ko je pričela 
delovati avto-šola, prva pod 
okriljem ZŠAM v celjski regiji, 
ki je od takrat do danes močno 
povečala obseg svoje dejavno
sti. Leta 1976 je združenje 
pridobilo svoje poslovne pro
store, zagotovilo pa si jih je s* 
sovlaganji pri gradnji gasilske
ga doma v Mozirju. Od takrat 
dalje se je število članov 
nenehno krepilo, združenje je 
opravilo veliko dela na podr
očju izobraževanja in vozgoje 
šoferjev ter opravilo veliko' 
drugih pomembnih nalog, za
to sobotno slavje ni bilo 
naključno.

J. P.

Razstava v Solčavi *
Domače turistično društvo 

prireja tudi letos razstavo do
mačih del. Ta bo do 20. avgus
ta t. 1. v dvorani Zadružnega 
doma.

Prikazali bodo razne izdelka 
krajanov, kot ročna dela žensk, 
lesene izdelke, predvsem pa 
lesene makete starih zgradb. 
Prav slednje so na zadnji razs
tavi požele veliko zanimanje 
obiskovalcev.

Turistično društvo Solčava 
vabi k ogledu!

Jubilej
kokarskih čebelarjev

za sposobnega preslikati staro 
podobo. Potem pa bo razoča
ranje, ko delo ne bo opravlje
no strokovno in lepo. Zato 
predlagamo, da se posebno tis
ti, ki nameravajo prenoviti 
hišne freske obrnejo na občin
sko kulturno skupnost, ki bo 
priporočila ustreznega stro
kovnjaka za*ta dela.

Slabe izkušnje se ponavljajo 
pri raznih mojstrih, ki oblju
bijo svoje delo, pa ga potem v 
roku ne opravijo, pozneje pa 
izsiljujejo višjo ceno za že 
dogovorjeno delo. Takšne pri
mere poznamo, zato ponovno 
opozarjamo pred raznimi šu- 
šmarji.
šmarji, ki so večrat še znatno 
dražji od strokovnjakov.

Odbor za varstvo 
kulturne dediščine 

pri KS Mozirje

Čebelarstvo dobiva vse več 
privržencev. Nekoč, pred prvo 
svetovno vojno sploh ni bilo 
ugledne domačije brez čebel, 
vedo povedati starejši čebela
rji. Po drugi vojni je čebe
larstvo precej nazadovalo, ne
kaj zaradi nerazumevanja so
dobnega kmetovanja, nekaj pa 
tudi zaradi porajanja vrste 
težav v zvezi s škropljenjem 
drevja in poljščin. Zaradi tega 
je bila _ čebela obsojena na 
konec. Šele kasneje so stroko
vnjaki vendarle našli škropiva, 
ki so ob smotrni uporabi čebe
lam manj škodljiva.

V Kokarjah so leta 1955 us
tanovili čebelarsko družino, 
danes šteje ta že 31 članov in 
veseli so, pravi predsednik 
Janez Podkrižnik, da je v 
njihovih vrstah dosti mladih. 
Družina nenehno skrbi, da so 
njeni člani sproti seznanjeni z 
nevarnostmi, ki grozijo čebe

lam, to so razne bolezni, pa tu
di druge težave se porajajo. 
Zelo dobro pa je, da si čebela
rji združeni v družini med 
seboj izmenjavajo izkušnje.

Kokarski čebelarji so ob 
trideseti obletnici obstoja dru
žine razvili lep prapor. Prire
ditev je bila pri Dobrovcu v 
Zgornjem Pobrežju. Zbralo pa 
se je kar lepo število čebelarjev 
od blizu in daleč. Po slove
snem razvitju, so podelili priz
nanja oziroma odlikovanja za
služnim članom: Jakob Pe
čnik, Jože Finkšt, Franc Zajc, 
Alojz Poljanšek^ Milan Hren, 
Rudi Golob in Ivan Žunter so 
prejeli odlikovanje Antona-. 
Janše III. stopnje. Odliko
vancem in družini sö čestitali 
ob jubileju predsednik SO 
Mozirje Anton Bbršnak in 
predstavniki delovnih orga
nizacij, ki so podprle delo
vanje čebelarske družine Ko
karje.

Ob zaključku slavnosti v Zgornjem Pobrežju



Štipendije
iz združenih sredstev

Predlog podelitev štipendij iz združenih sredstev v občini Mozirje 
zajema po prednostni listi p rogram a izobraževanja:

— do IV. stopnje zahtevnosti:
kmetovalec, km etijec (za tiste, ki bodo ostali na kmetiji), kmetij
ski m ehanik, živilec (m esar), gozdar, rudar, vsi metalurgi, 
obdelovalci in oblikovalci kovin, monterji in upravljalci energet
skih naprav, vzdrževalci vozil in strojev (razen avtom ehanik), gu- 
marji, elektrikar-energetih , m onter električnih naprav, omrežij 
in instalacij, gradbinec I. in II., pleskar, slikopleskar, dim nikar, 
uptavljalec gradbene m ehanizacije, zaključna dela v gradbeni
štvu, lesar, grafičar, papirn ičar, izdelovalec usnja I. in II., tekstil
ni konfekcionar I. in II. vzdrževalec TK  omrežij, elektrikar 
telekom unikacij, kuhar, strežba.

V. stopnja zahtevnosti:

kmetijski tehnik (za tiste, ki bcuu  Ä 22 kmetiji), rudarski teh
nik 1, elektro tehnik- energetik 2, strojni tehnik 3, m etalurški teh
nik 2, gozdarski tehnik 2, tekstilno- konfekcijski tehnik 2, tehnik 
strežbe 1, družboslovno-jezikovna usmeritev 5, upravni tehnik 1, 
naravoslovno-m atem atična usm eritev 6, kemijski tehnik 1, 
e lektrotehnik-elektronik F, glasbenik spl. smeri 1 štip., 5 štip. pe
dagoška usm eritev in 2. štip. ekonom ski tehnik.

VI. stopnja zahtevnosti:
m etalurški, stro jn i, elektro inž., predm etni učitelj m atem atike — 
fizike, glasbe in praktičnega pouka, ekonomist.

VII. stopnja zahtevnosti:
dipl. inž. km etijstva, m etalurgije, strojništva, računalništva, 
fizike (ali profesor), m atem atike (ali profesor), gozdarstva, ru
darstva, kemijske tehnologije, lesarstva, gradbeništva, elektro
tehnike, dipl. ekonom ist 2, zobozdravnik 1, splošni zdravnik 1, 
umetniški poklic 2, dipl. obram boslovec 1, ter dipl. ing. tekstilne 
tehnologije 1 štip.

Štipendija se podeli izrazito nadpoprečnim  učencem in 
študentom , če ožji družinski člani niso plačali v preteklem letu 
davka od skupnega dohodka občanov,

KOM PAS
JUGOSLAVIJA

ekspozitura Mozirje \J

telefon (063) 831 316 
telex 336 56

1 N U D I
VSE VRSTE TU R ISTIČ N IH  
IN  A G E N C IJSK IH  USLUG
— počitniški paketi
— izleti
— potovanja
— vse vrste vozovnic
— avionske vozovnice za dom ovino in tujino

POSEBNO VAS O PO Z A R JA M O  NA NAŠ POČITNIŠKI 
PA K ET »PO Č ITN IC E  ZA PLITVE ŽEPE« V ROVINJU

O G LA SITE SE V NAŠI POSLOVALNICI

L u č k i  d a n

Pričetek 18. Lučkega dne bo v nedeljo 10. avgusta.1986. 
Prireditve pa bodo po naslednjem vrstnem redu:

Petek, 1. avgusta ob 19. uri otvoritev razstave Azijsko sli
karstvo, v prostorih osnovne šole.
Nedelja 3. avgusta bo ob 17. uri v župnijski cerkvi koncert 
Slovenskega okteta ob orgeljski spremljavi Huberta 
Berganta
Petek, 8. avgusta ob 18. uri pričetek tekme 24 ur rokometa 
Sobota 9. avgust ob 10. uri simultanka velemojstra Bruna 
Parme
ob 21. uri večer podoknic in zabave
Nedelja, 10. avgusta od 9. d o '16. ure od štanta do štanta,
prikaz starih običajev, kulinaričnih posebnosti in starih
opravil
od 9. do 12. ure ribiško tekmovanje in ponudba ribjih 
posebnosti
od 16. ure dalje pa igra ansambel 
ličnem prostoru za ples in zabavo

Bogat srečolov. Vabljeni!

Strokovnjak ugotavlja na stereoskopu stopnjo odmiranja gozdov. 
Prizor je  posnel Ciril Sem v GG Nazarje

O b v e s t i l o
Obveščamo vse občane, da bomo pričeli z drobnim od
kupom vseh sekundarnih surovin (papir, železo, pločevi
na) na poslovni enoti Mozirje, v Mozirju št. 188.

Odkup bomo vršili 
vsak ponedeljek 
vsako sredo

Z odkupom bomo pričeli s l. 7. 1986. 
Za odkup se priporočamo!

od 8 do 12 ure in 
od 8 do 15.30 ure

SUROVINA 
PE MOZIRJE

Predstavljamo 
avtomatski trosilnik sena

Kmetje opremite svojo kmetijo z njim! Pomagal vam bo 
pri najtežjem in zdravju škodljivem delu, kot je skla
diščenje sena.

Naročila sprejema: Jože Bider,
Dol-Suha 3, 63332 Rečica ob Savinji, 
telefon 063-831

Skupščina Titovega sklada 
za štipendiranje mladih delavcev 
in otrok delavcev SR Slovenije

R A Z P IS U J E  Š T IP E N D IJ E  
T IT O V E G A  S K L A D A  
S R  S L O V E N IJ E

za občino Mozirje
eno štipendijo za mlade delavce in
eno štipendijo za učence in študente

K andidate za štipendije predlagajo: D PO , KS in O ZD  v občini. 
Rok za dostavo predlogov je za učence in študente do 30.6.1986, 
za mlade delavce pa do 31. 8. 1986.

Vloge bodo rešene do 10. 9. 1986.

Predlog za podelitev štipendije m ora vsebovati:
— utemeljitev predlagatelja o ustreznosti kandidata (nad

arjenosti jp delovni uspešnosti ter družbenopolitičnem 
udejstvovanju)

— kadrovski interes oziroma zagotovilo predlagatelja ali druge
ga pristojnega organa v občini o kadrovskih potrebah in 
zagotovilo o zaposlitvi po končanem študiju

— za mlade defavče dokazila o delih in nalogah, k ijih  opravlja 
kandidat

-  za otroke delavcev potrdilo o delih in nalogah staršev ter 
potrdilo o premoženskem stanju in številu družinskih članov

— izjavo kandidata o nameri izobraževanja in želji, da kandidi
ra za štipendijo Titovega sklada SRS.

Matična kronika za junij 1986

Solčavi si j e  domače turistično društvo zgradilo ličen dom

POROKE:
L PERG O VN IK  H erm an, star 

31 let iz Raven pri Šoštanju in 
HRA STNIK  Jožica, stara 26 let iz 
Lepe njive

2. KURI D rago, star 26 let iz 
M ozirja in ŽO V LJE Renata, stara 
2? let iz M ozirja

3. L IFT E N E K E R  M arko, star 
27 let iz Lajš in SKORNŠEK M a
rija, stara 23 let iz 3režja

PO LA JN ER Franc, star 25 
let iz Prevalj in LAM PREČNIK 
A ndrejka, stara 20 let iz Lenarta 
pri Gornjem  gradu

5. BRATKOVIČ Vladimir, star 
24 let iz Bakovcev in ŽAGAR

Frančiška, stara 24 let iz D obro- 
vlja pri Mozirju

SMRTI:
L ROBLEK Janez, star 40 let iz 

Podvolovljeka
2. BREZNIK A nton, star 93 let 

iz Luč
3. G O RK IČ Kristina, stara 81 

let iz Ljubnega ob Savinji
4. GOVEK Frančiška, stara 80 

let iz Ökonine
5. ŽAGAR Ivana, stara 71 let iz 

Lok pri Mozirju
6. VODOVNIK M arija, stara 

88 let iz Ljubije
7. REM IC A nton, star 79 let iz 

Sp. Kraš

Komisija za delovna razmerja 
Trgovske delovne organizacije 
»Savinja« Mozirje, 
po sklepu seje, z dne 9. 7. 1986

o b j a v l j a  
prosta dela in naloge za

enega delavca za opravljanje nabave in prodaje blaga 
na veliko in za dela z občinskimi rezervami.
Poleg splošnih pogojev morajo kandidati izpolnjevati še naslednje 
zahteve:

— da imajo končano šolo V. ali VI. izobrazbene stopnje trgovinske, 
komercialne ali ekonomske smeri,

— da imajo kandidati V. izobrazbene stopnje tri leta, kandidati VI. 
izobrazbene stopje po eno leto delovnih izkušenj pri komercialnih 
opravilih,

_ jja ;™aisizpi! za voznika B kategorije.

Delo bo sklenjeno za nedoločen čaš, s polnim delovnim časom.

Pisne prijave, z obvezno priloženimi dokazili o izpolnjevanju pogojev, 
pošljite na naslov: TDO »Savinja« Mozirje, Mozirje 41.

Prijave vložite v 15 dneh od dneva objave prostih del in nalog.

O izbiri bomo kandidate obvestili v 15 dneh po preteku objavnega roka.

LJUBLJANSKA BANKA,
TEMELJNA BANKA VELENJE,
objavlja naslednja dela in naloge

VODJA ODDELKA ZA 
ORGANIZACIJO IN KONTROLO
Za ta dela in naloge se zahteva strokovna izobrazba 6. ali 7. stopnje, 
ekonomske, organizacijske ali splošne smeri, 6 oziroma 4 leta delov
nih izkušenj.

Delovno razmerje sklenemo za nedoločen čas.

Prijave z dokazili o strokovni izobrazbi pošljite v roku 8 dni na na
slov: LJUBLJANSKA BANKA, TEMELJNA BANKA VELENJE, 
Rudarska 3,-63320 TITOVO VELENJE.

Turistično društvo 
Ljubno ob Savinji

vabi na 26. trad iciona ln i 
F lo sa rsk i ba l 
na L ju b n em  ob S a v in ji 
o d  30. 7. 1986 do 3. 8. 1986

Program  prireditev: 

sreda, 30. julija
20.00 - slovenski celovečerni film v PD  Ljubnc 

četrtek, 31. julija
18.30 - tekm ovanje paraplegikov v namiznem nisu v OŠ

Ljubno
20.30 - večer narodnih pesmi z ženskim pevskim zborom  PD

Ljubno pod orehom  v Vrbju

petek, 1. avgusta
18.00 - otvoritev razstave slikarskih del Milice Zupan v OŠ

Ljubno
21.00 - podoknice z moškim pevskim zborom PD Ljubno. 

sobota, 2. avgusta
15.00 - šahovski turnir v Vrbju
17.00 - nogometna tekma za pokal flosarja na Forštu
18.00 - odbojkarski turnir na Forštu

T9.30 - nastop folklorne skupine PD Ljubno v rbju
20.30 - večer s flosarji

nedelja, 3. avgusta
09.30 - budnica
09.30 - finale odbojkarskega turnirja na Forštu
15.00 - svečana povorka skozi trg v Vrbje
16.00 - kulturni program  s flosarskim krstom
18.00 - večer s flosarji

Vabljeni

Solčavani nimajo možnosti bližje graditi



Uspeh NK Elkroj
Da se je mozirski nogometni 

kolektiv tako dobro odrezal v 
tekmovalni sezoni 1985/86 
smo lahko le veseli. Z marlji
vim delom so dosegli uvrstitev 
v republiško ligo, kar pomeni 
za klub izreden uspeh.

Seveda se v športu ne pre
rine tako enostavno v prve 
vrste, kajti treba je veliko trde
ga in resnega dela, odrekanja 
vsakega izmed igralcev in še 
poleg tega dobro kolektivno 
povezovanje. Ob tem ne gre 
prezreti načrtnega vzgajanja 
mladih nogometašev, ki so jih 
pri Elkroju skrbno pripravljali 
za resne naloge.

Lahko bi rekli, da so uspehi 
plod prizadevnega dela vseh, 
največ pa trenerja Prašnikarja, 
ki je včasih kar preko svojih 
moči deloval in vztrajal.

V svojem klubu ima NK 
Elkroj vrsto pionirjev, mla
dincev, kadetov, seveda pa 
dobre igralce prvega moštva.

Kdor se zapiše resnemu delu v 
nogometu, ta pač mora raču
nati s trdim delom in očitno ta
kih pri Elkroju ne manjka.

Jasno pa je, da pomeni igra 
v republiški ligi velike napore, 
pa tudi stroške. Igrati bo treba 
v raznih krajih Slovenije, kar 
veliko stane. Tako bo treba 
klubu priskočiti na pomoč, saj 
DO Elkroj kot glavni mecen 
vsega ne bo zmogel sam. Pa tu
di sicer bo treba marsikaj 
postoriti za boljšo opremlje
nost. Nameravajo pa tudi ig
rišče v Lokah ograditi, kar je 
za tovrstna igrišča povsod 
običajno.

Po dolini je uspeh NK 
Elkroj zelo odmeval. Pozor
nost uspehu pa sta izkazala tu
di predsednik SO Mozirje 
Anton Boršnak in predsednik 
IS SO Mozirje Ivo Kos, ki sta 
za igralce in klubsko vodstvo 
pripravila sprejem in ob tej 
priliki kolektivu zaželele uspe
ha še v naprej.

G asilci v Novi
Iz poročila tega prizadevne

ga gasilskega kolektiva povze
mamo nekaj bistvenih ods
tavkov. Vsebina naj opozori 
na izredno marljivost gasilcev 
v tej vasi pod Črnivcem.

Ob okupaciji spomladi 1941 
so se tudi za Novoštiftne ga
silce pričeli težji časi. Oku
patorje v Gornji grad odpeljal 
vprežno brizgalno, ki sojo tam 
uporabili za staro železo. Naj
večji požar med vojno, s kate
rim so se gasilci spoprijeli, je 
bil požar v župnišču in šoli, 
stavbi sta bili zažgani ob par
tizanskem napadu na tamkaj
šnjo vermanšafovsko postoja
nko — 29. 11. 1943. Ob 
osvoboditvi Gornje Savinjske 
doline so bili vsi mlajši gasilci 
mobilizirani v NOB, društvo 
pa je bilo ob večino uniform. 
Delo gasilske čete je tako 
začasno obmirovalo skoraj čez 
vse leto 1944.24. 10. tega leta 
so Nemci požgali ves Črni kot 
in skoraj polovico Tiroseka. 
Pogorelo je več kot 100 poslo
pij, vse v enem popoldnevu.

Prva gasilska veselica po 
vojni je bila 15.'8.1946. Pričela 
so se zbirati sredstva za okre
pitev gasilstva. Gasilsko četo 
so preimenovali v prostovolj
no gasilsko društvo Nova Štif
ta. Društvo je kupilo 1949 
vprežni voz za prevažanje ga
silcev. Leta 1951 je bila us
tanovljena ženska desetina. 
Pozimi 1951/52 so gasilci igra
li igro Rokovnjači. Motorno 
brizgalno Savica je društvo na
bavilo leta 1955. Za dvajsetle
tnico društva leta 1957 je bil 
razvit gasilski prapor, isto leto 
je bila ustanovljena pionirska 
gasilska desetina.

V letih 1960 — 70 je delo 
društva spet malo zastalo. Bil 
je celo podan namig, naj se 
društvo v Novi Štifti razpusti, 
oprema pa preseli v Gornji 
grad.

Gasilsko delo se nadaljuje. 
Leta 1982 smo nabavili novo 
motorno brizgalno in. prik
olico za gasilsko opremo. Na
slednje leto so bile ustanovlje
ne ponovno mladinska, žen
ska in pionirska desetina.

Štifti
Gasilski dom je kaj kmalu 
zopet postal pretesen.

Povečali smo ga leta 1984, 
dokončno uredili pa v lanskem 
letu. Lansko leto je bila na 
tekmovanjih zelo uspešna pio
nirska desetina, aktivne ob tej 
pa so bile tudi članska, mla
dinska in ženska desetina. Vsi 
ti uspehi so sad skupnega dela 
upravnega odbora skupno z 
štabom operative, vseh ga
silcev in pomoči krajanpv.

V obnovljenem in razširje
nem gasilnem domu ima sedaj 
svoje prostore tudi krajevna 
skupnost. Prav tako se je tam 
našel prostor za opremo enot 
civilne zaščite.

V letu 1986 smo organizirali 
skupaj z gasilci iz Gornjega 
grada tečaj za izprašanega ga
silca. Udeležilo se ga je 40 ga
silcev, kar je porok, da se pri 
nas gasilska tradicija nadalju
je.

Novoštiftni gasilci se zave
damo, da bomo naslednje leto 
praznovali 50 — letnico obst
oja društva. Da bi bil ta jubilej 
čim bolj slavnosten, smo pos
krbeli že letos.

Nabavili smo nov gasilni 
avto, ki ga bomo krstili na
slednje leto ob jubileju. Avto je 
stal skupaj z dodatno opremo 
385 starih miljonov. Računi 
zanj še niso poravnani, najeto 
imamo posojilo, veliko nam je 
pri nabavi pomagala krajevna 
skupnost, zbiralna akcija za 
avto pa je v kraju še v teku. Ob 
tem upamo tudi še na dotacijo 
občinske gasilske zveze.

Nove knjige 
v občinski matični 
knjižnici*

III: M LA D IN SK A  LITERA 
TURA: zbirka Čebelica: Prav- 
šnjik v nepravem mestu, M am ina 
metulja, Kraljevski pravljičar M u
ster, M.: Prazvitorepec, Trije
mušketirji, Vitez ropar De la 
M are, W.: Tri kraljeve opice 
Bitenc, Tri muce in druge glasbe
ne pravljice, Rodrian: Jelen Jarko

V Solčavi potekajo dela na bencinski črpalki še naprej, vendar pre
počasi, da bi črpalka ob roku pričela poslovati

Občinsko gasilsko tekmovanje v Kokarjah

Gasilci občine M ozirje
Gasilsko društvo Gorica ob Lučami in Radmirjem, pri 

Dreti je v sodelovanju z mladinkah pa so spet slavile 
občinsko gasilsko zvezo Mozi- domačinke, drugo in tretje 
rje v nedeljo dopoldne na mesto pa sta si razdelili ekipi 
nogometnem igrišču v Koka- Luč in Rečice ob Savinji, 
rjah pripravilo letošnje občin- J. P.
sko tekmovanje za pokal 
Matevža Haceta. Tekmovanja 
so se udeležile desetine vseh 
društev Gornje Savinjske do- 
lone, gasilci in gasilke pa so 
pokazali dobro pripravljenost 
in izurjenost, kar so potrdili 
tudi gostje, ki so z zanimanjem 
spremljali tekmovanje, v le
pem nedeljskem dopoldnevu 
pa so v prijetnem in tekmo
valnem vzdušju uživali tudi 
številni gledalci od blizu in 
daleč.

Člani domačega društva 
Gorica ob Dreti so tekmo
vanje vzorno pripravili, do 
gostov pa niso bili preveč gost
oljubni v tekmovalnem delu, 
saj so njihove desetine osvojile 
večino prvih mest. Pri članih je 
zmagala Gorica, pred Rad
mirjem in Nazarjami, prav ta
ko so bili domačini najboljši 
pri članicah, za njimi pa so se 
uvrstile gasilke iz Radmirja in 
Nove Štifte. Pri mladincih so 
bili prvi gasilci iz Nazarij, pred

Tekmovanje v počastitev 
»dneva borca«

Občinska strelska zveza je 4. 
julija v počasitev dneva bor
ca orgamzrala množično strel
sko tekmovanje \  vojaško 
puško na strelišču v Šmartnem 
ob Dreti. Tekmovanja se je 
udeležilo 19 ekip iz osnovnih 
strelskih organizacij, društev 
in drugih organizacija skupno 
57 strelci kar je doslej največja 
udeležba na tekmovanju.

Ekipno je zmagalo Društvo 
invalidov iz Mozirja s 118 kro
gi pred OSO Solčava 104 in 
Aktivom mladih zadružnikov 
iz Poljan s 103 krogi. Med po
samezniki je bil prvi PROD
NIK Marjan iz OŠO Solčava s 
45 krogi, drugi KORPNIK 
Marko iz OO ZSMS Loke s 43 
in tretji GRAČNER Anton,
Društvo invalidov Mozirje 41 
krogov.

Zmagovalna ekipa je prejela 
prehodni pokal, druga in tretja 
kakor tudi najboljši posamez
niki pa priznanja.

Pred tem so se 22. junija na 
občinskem posamičnem tek-

Lovska razstava na Rečici

movanju srečali najboljši strel
ci v streljanju z MK pištolo na 
strelišču v Mozirju. Rezultati 
so bili naslednji: L ŠKOFLEK 
Ivan, OSO Mozirje, 83. kro
gov, 2. KORPNIK Marko 78 
krogov in 3. OMLADIČ Franc 
ml. 75 krogov, oba iz OSO 
Mozirje.

Sodelovalo je 13 strelcev, 
najboljšm trem pa so bile 
podeljene medalje. Ob dejstvu, 
da v naši občini ni dovolj us
treznih strelišč kakor tudi ne 
denarja za nabavo kvalitetne
ga strelskega športnega orožja 
je vsekakor razveseljivo, da je 
udeležba na zadnjih tekmova
njih tako dobra, saj se jih udel
ežujejo strelci iz vseh krajev v 
občini.

Osnovni cilj občinske strel
ske organizacije je poudarek 
na množičnosti in da poskuša 
iz mladih vrst vzgojiti kva
litetne strelce, ki nas bi us
pešno zastopali tudi na tekmo
vanjih izven občine kakor tudi 
na regijskih in republiških.

B. KRIŽNIK

FRG 3ŠČE
n i j s l j
Veliko idejo more podmi- 

nirati le druga velika ideja.
P. LAGERKVIST

Ljubezen je najbolj bo
žanska oblika neskončno
sti.

M. MAETERLINCK
Človek obrača, ljudje ob

rnejo In pripisujejo to Bogu.
J. TRDINA

časopisi razkladajo vse, 
iztrebljajo vse, obračajo v 
ustih kakor žvečilni gumi, 
odvzemajo stvarem skriv
nost življenja.

A. M. ASTURIAS

Že vrsto let nas naši lovci 
razveselijo s pestro razstavo, 
vsakič v drugem kraju. Letos 
so imeli to nalogo rečički lovci 
in dobro so jo opravili.

V dvorani prosvetnega do
ma na Rečici so odprli občins
ko lovsko razstavo in ob tej 
priliki pripravili kulturni pro
gram. Podelili pa so tudi priz
nanja in odličja zaslužnim 
lovcem.

Omeniti velja tudi predva
janje lovskih filmov, ki so jih 
prikazali na dan otvoritve. 
Vsebina teh filmov je vzgojna 
glede na naš odnos do narave. 
Pa tudi sicer je bila prireditev 
veličastna, saj so se zbrali lov
ski prapori iz naše občine in 
množica lovcev.

Občinsko priznanje sta iz
med lovcev LD Rečica prejela 
Jože Poznič, st. in Franjo 
Pajk. Priznanja Zveze lovskih 
družin Celje pa so prejeli: Jože 
Tlaker, Božo Štiglic, Jože Re
mic, Franjo Pajk, Alojz Šimenc, 
Ivan Časi, dr. Peter Deleja in 
Jože Zver.

LD Rečica pa je pripravila 
tudi občinsko lovsko strelsko 
tekmovanje v Suhi pri Rečici. 
Tekmovali so v treh zvrsteh, 
tako z lovsko, kot tudi z malo
kalibrsko puško. Skupinsko 
so se uvrstili: LD Solčava L, 
Dreta Nazarje, LD Solčava II. 
Tekmovalo je 36 lovcev v 12 
skupinah. Tako je to leto osv
ojila prehodni pokal LD Sol
čava.

400 let Rečice
V okviru praznovanja 400 letnice 

podelitve trških pravic Rečici je  
skupina mladih pod vodstvom Zd
ravka Novaka pripravila v šolskem  
prostoru prikaz razglednic, listin in 
fo tografij o pretekosti kraja. Ob 
otvoritvi se je  zbralo veliko kra
janov, kar velja posebej pohvaliti, 
saj je  za Rečico že kar značilno, da 
se krajani za kulturne prireditve 
doma zelo zanimajo.

Uvodoma je  Zdravko Novak 
povedal nekaj plemenitih misli o 
pomenu poznavanja zgodovine za 
vsakogar. Poudaril je, da moramo 
živeti s krajem  v katerem prebi
vamo, če to ne, potem so naši kraji 
le spalna naselja. Brez pripadnosti 
domačemu kraju, pripadnosti do 
splošnih načel sploh ni. In prav zato 
so podobne razstave zelo potrebne, 
saj gre za osveščanje ljudi, pred
vsem pa mladine.

Razstavo pa je  odprl Jo že f Ciraj, 
k i je  uvodoma pozdravil goste, med  
njimi tudi generala Ivana Dolničar- 
ja-Januška. Izrazil je  veselje nad 
prikazom  preteklosti domačega 
kraja in pri tem poudaril, da je zbi

ranje gradiva zelo težko, saj je  veči
na arhivov bila odpeljana m ed oku
pacijo in že več ko t 60 let traja 
prizadevanje, da bi te dokumente 
spet vrnili v domovino. Vendar za
radi poznanih nagibov v sosednji 
deželi to le slabo uspeva. _

Kulturni spored je  pripravila 
skupina glasbenikov iz vrst mla
dine. Sploh je  bila tudi ta prireditev 
na Rečici spet v znamenju mladih. 
Kasneje so predvajali še diapozitive 
iz kraja in okolice.

Lahko bi rekli, da je  sicer skrom
na razstava vendarle dala priliko za ^  
razmislek vsem krajanom, k i Še do
ma ljubosumno ali pa  zaradi nepoz
navanja hranijo listine, tiskovine 
ali fotografije, k i  tako ali drugače 
predstavljajo Rečico in ljudi v njej. 
M arsikaj se bo ob dobri volji še na
šlo in bo lahko služilo raziskovanju 
preteklosti. Dalje pa gre poudariti, 
da je  že za  ta prvi poskus bilo veliko 
truda! Ko je  gradivo na panojih 
mnogi ljudje niti ne slutijo koliko 
prizadevanj je  potrebno da se razs
tava predstavi ljudem. Vsekakor 
začetek na Rečici je  dober!

Paraplegiki na obisku
Paraplegiki celjske regije smo bili že 

nekajkrat v Savinjskem gaju v Mozi
rju. Vsak obisk pa prinese nekaj nove
ga in nepozabnega in v ta lepi park ob 
Savinji pridemo vedno raje.

Po programu iz ohranjanja zdravja, 
ki ga ima društvo paraplegikov celjske 
regije, so v poletnih toplih mesecih 
predvidena trimska srečanja na celjs
kem področju. Dogovorili smo se, da 
letos ponovno obiščemo Savinjski gaj 
in nato še Ribiški dom Ljubno.

Mnoge lepote naše domovine so 
nam nedostopne zaradi arhitekton
skih ovir. Toliko raje pa obiščemo 
tiste, kjer se z invalidskimi vozički 
lahko neovirano in nemoteno giblje
mo. Tudi zaradi tega nam je Savinjski 
gaj priljubljena točka. Občudovali 
smo negovane trate, gredice, cvetje, 
drevesa, grmičje, in počasi prevozili 
vse poti. Narava sama je prečudovita, 
prečudovit pa je tudi sprejem, ki nam 
ga vselej pripravi Vlado Miklavc v 
imenu odbora za Savinjski gaj. On zna 
tako povedati nekatere stvari, da se 
človeku vsedejo v srce.

V parku smo preživeli kar nekaj 
časa, saj smo za člane društva pripra
vili igro: Iskanje zakladov. Na razli
čnih mestih smo skrili zaklade, ki so 
jih morali najti. To so bile majhne sk
rinjice, v katerih je bilo prostora le za 
drobno pisemce. S pomočjo prirejenih 
narodnih pesmi so iskalci našli vse sk
rinjice, morali pa so dobro napeti oči. 
Obredli so ves gaj in si dodobra ogle
dali tudi planinsko kočo, mlin, kaščo, 
kovačijo. Skrite zaklade bi kaj lahko 
našli ostali obiskovalci, ki jih je bilo 
zelo veliko, saj so bili »skriti« na vid

nih in lahko dostopnih mestih. Pa seje 
izkazalo, da so prišli v prave roke in ob 
slovesu iz gaja smo imeli v svoji sredi » 
štiri zadovoljne najditelje zakladov.

S tem se naše trimsko srečanje še ni 
končalo. Odpeljali smo se na Ljubno v 
Ribiški dom, kjer so nas ljubenski ri
biči nadvse prijazno sprejeli. Moram 
priznati, da je bil ta kotiček zame 
pravo odkritje. In za ostale tudi! Od
maknjen od glavne cest, dostopen za 
nas invalide na vozičkih, s prijetno *  
senco, nas je prevzel vse, ki smo se na
gnetli okrog miz. Ribiški dom smo si 
ogledali tudi od znotraj, saj je pred 
vhodom le ena stopnica. Pa še to sto
pnico so nam pozorni, izredno ustre
žljivi ribiči znižali na preprost način: 
priložili so deske.

Popoldne je minilo v razburljivem 
razpoloženju: vsi pristoni smo tekmo- ^  
vali v pikadu in zmagovalci tekmova
nja so prejeli nagrade. Od srca smo se 
nasmejali, ker je med ženskami osvoji
la največ pik štiriletna Nataška! 
Razdelili smo prave zaklade tistim, ki 
so v gaju našli skrinjice. Vpisali smo se 
v spominsko knjigo društva.

Ali je ob koncu potrebno še kaj na
pisati? Prav veliko ne. V naravi smo 
preživeli čudovit sončen dan in srečali 
in spoznali smo se z ljudmi, ki jim 
rečemo prijatelji. Hvala vsem njim: 
Vladu Miklavcu, tovarišici, ki prodaja 
vstopnice v gaju, ljubenskim ribičem 
Janku, predsedniku Francu in Janezu, 
osmošolki Alenki, in tovarni Gorenje 
tozd MGA Nazarje, ki nam je podarila 
svoje izdelke, da smo nagradili trimski 
trud članov. _.

Marja Šerbela-Rupnik

žiro račun:

50101-645-62158

KS V elike Lašče

Upokojenci na Ljubnem
Po treh dolgih letih zastoja je 

ljubenskim upokojencem končno 
le uspelo izvesti izredni občni zbor 
in D U  je ponovno zaživelo. 22. ju 
nija letos se jih  je kar precej zbralo 
v domačem kulturnem  domu.

Seveda niso imeli kaj dosti por
očati, zato pa so toliko več razpra
vljali o svojem bodočem delu. 
Ugotovili so, d a je  obstoj društva 
nujno potreben, saj je na Ljuben- 
skem preko 300 upokojencev. V 
DU se nočejo včlaniti le tisti, ki 
imajo nadpovprečno visoko po

kojnino. Sicer pa ima društvo 
dobre pogoje za svoje delo. 
K rajevna skupnost jim  je dala na 
razpolago sobo za seje, imajo pa 
tudi svoj inventar. V novi upravni 
in nadzorni odbor so izvolili re s ., 
agilne in požrtvovalne člane, ki 
bodo nesebično delali za uspeh 
društva in s tem za dobrobit vsega 
članstva. Sklenili so, da se bodo v 
prihodnje izogibali vsakršnim no
tranjim i sporom , kar je doslej 
močno oviralo delo društva. 
Zveza DU občine Mozirje pa jim 
bo pri delu vsestransko pomagala.

V Lučah se zavedajo, da mora biti turistični kraj čist. Takle prizor 
je  vsakdanji.
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b) Drugi primer: zidati v ' 
starih oblikah, a z današnjimi 
materiali, postopki, z današ
njo vsebino, predstavlja zakri
vanje realnosti. Fasada neke

’ arhitekture je odraz notranjos
ti, vsebine. Kolikor preko neke 
vsebine dajemo krinko nečesa 
drugega, je to preprosto laž. 
Zelimoo pa si iskrenosti in 
resnice.

c) Preostane torej še tretja 
možnost: zidati z elementi 
starega v okviru potreb in 
možnosti novega. Pri tem gre 
seveda tudi za likovne predsta
vitve starih rešitev, čeprav je 
vsebina danes mnogokrat po
vsem drugačna. Pri tem gre 
predvsem za prikaz material
nih osnov, za konstrukcijske 
rešitve, za obdelovanje mate
rialov, za dekoracijo.

Vsebina zgradb je danes 
drugačna od včerajšnjih: sta
novanje postaja hkrati manjše 
in večje: prostori so manjši in 
nižji iz ekonomskih .vzrokov, 
prostorov je več, le t; se med 
sabo bolj ločijo po namemb
nosti, higienske zahteve so 
večje, večja ekonomska moč 
dopušča njihovo realizacijo. 
Zato današnja hiša ne more 
nositi le fasade včerajšnje.

Pomembneje pri tem pa je, 
da lahko nosi njene izkušnje. 
Več: mora jih nositi — zaradi 
tradicije in zaradi uporabnos
ti. Razen tega živi človek z eno 
nogo vedno v včerajšnjem 
svetu: zakaj bi mu to odrekali? 
Restave pa, ki so jih izvedli že 
davno tega in so se obdržale do 
danes, nikakor ne morejo biti 
slabe. Kolikor so praktično 
uporabne, jih moramo vklju
čevati v arhitekturo današnje
ga dne.

Stare rešitve
a) Arhitektura je umetnost 

prostora: tako oblikovanega 
prostora, objekta, kakor tiste
ga prostora, v katerega zgrad
bo ali sklop zgradb postavimo. 
Arhitektura nosi pečat okolja 
in okolje je z njo opleme
niteno. Zato arhitektura, ki jo 
prenesemo v drugo okolje, ni 
več prava. Ideje, prenašati

materialne rešitve na primer iz 
Evrope v Ameriko, so zablo
de. Objekt naj deluje v avten
tičnem okolju.

b) Druga možnost je ta, da 
objekt še dela, a ne za svoj 
osnovni namen. Kolikor je 
predstavitev tega osnovnega 
namena možna, je to dobra 
rešitev.

Drugi namen je lahko le tak, 
ki ni daleč od osnovnega: iz 
hleva, prostora za bivanje 
živali si lahko naredimo pros
tor za občasno bivanje ljudi, iz 
naprave za spravilo in sušenje 
krme (kozolca) pa ne. Tehnič
no bi bilo to seveda izvedljivo, 
a s tolikšnimi spremembami, 
da bi se bistveno spremenila 
tudi oblika in rešitve. Pri tem 
gre še za en element: za tradi
cijo, za navezanost na elemen
te in na rešitve. Odnos do 
materialnih dobrin je nemate
rialen: treba ga je negovati, 
prehajati mora od staršev do 
otrok, od uporabnika, lastni
ka, upravljalca k tistim, ki jih 
to zanima. Vsak človek ali 
narod ima lastnosti, značilnos
ti, sposobnosti, nagnjenja. To 
so zelo različne lastnosti, toda 
človek brez značilnosti ni 
človek, arhitektura brez zna
čilnosti ni arhitektura.

Tudi arhitektura s tujimi 
značilnostmi ni arhitektura.

OBISKOVALCI
Tisti, ki jih tematika zani

ma, imajo seveda pravico 
dobiti informacijo. Lahko jo 
dobe v knjigi, reviji, prospek
tu, pa v muzeju, v muzeju v 
naravi, v informacijskem cent-

naselij
ru določenih strok ali na mestu 
samem.

a) V knjigi je lahko temati
ka obdelana izčrpno in z več 
vidikov, z izvori, izhodišči, z 
analizami, z izpeljavami in z 
aplikacijami. Možne so skice, 
načrti, fotografije: skratka vo
dena informacija, ki je lahko 
tudi usmerjena. Od te us
merjenosti pa je odvisna tudi 
prava, dejanska vrednost.

b) Realizacija je lahko razs
tavljena tudi v muzeju. To 
pomeni bolj bežna predsta
vitev z vsemi prej omenjenimi 
možnostmi: posebnost pa je 
trodimezionalna predstavitev 
modela. Ta je lahko izveden 
povsem realistično: modelars
tvo pa ima svoje meje in zako
nitosti — zato tudi ta način ni 
brez pomanjkljivosti.

c) Muzej v naravi: gre za 
originalne realizacije z mož
nostmi, ki sem jih opisal prej. 
Običajno pa obiskovalca za
dovolji ogled realizacije, tako 
da opisni ali analitični del — 
kolikor nista integralna dela 
eksponata — prezre. Posebna 
možnost so seveda občasne 
strokovne publikacije, ki spre
mljajo razstavno gradivo, ki 
pa je praviloma preobsežno za 
študij ob eksponatih. Osebno 
strokovno vodstvo s prilaga
janjem ravni obiskovalca je pri 
tem najboljša rešitev, a tehnič
no težko izvedljiva (razisko
valec le redko najde čas za 
razlago; poklicni vodnik pa ni 
strokovno usposobljen).

d) Informacijski centri po
sameznih strok lahko nudijo 
predvsem informacije v pisni 
obliki: njihova temeljna vloga 
pa je posredovanje podatkov o 
dosegljivosti elementov in o 
njihovi obdelavi. Pri tem mis
lim predvsem na etnološki 
informacijski center, arhitek
turni (muzej) na ravni repu
blike, pa infocentre kulture na 
ravni občine ali regije, ki bi 
imeli seveda nekoliko širši 
program.

Dalje prihodnjič

Ljubenska
prireditev

L jubenskega F losarskega bala seve
da n i po trebn o  p o seb e j p redstavlja ti. 
P rv i teden  v avgustu vse Ljubno ž iv i  in 
dela  zanj. Tako bo tudi le tos, ko  bo na 
vrsti že  26 . tradicionaln i F losarski bal. 
O biskovalci bodo im eli k a j videti, 
dovolj p a  bo tudi m o žn o sti za zabavo  in 
razvedrilo .

P rireditelji F losarskega ba la  s i že  ne
ka j le t  prizadeva jo , da  b a l ne b i b il le  
veselica, am pak turistična prired itev  
obogatena z  etnografskim  in kulturnim  
program om . Izkušnje iz  zadnjih  dveh le t  
so pokaza le , da  so  p r ired itve  m ed  
tednom  zelo  dobro obiskane in da  j e  
obisk večji tudi v sobo to  in nedeljo, ko  se  
vrstijo  osrednje prired iteve , k o t so  
vezanje Jlosa, f lo sa rsk i krs t, p red sta 
vitev najstarejših  flo sa rjev  in druge.

L etos bodo obiskovalci im eli m ožnost 
v ide ti p ra vo  vožnjo s flo so m , k a jtiflo sa -  
rji se bodo na prired itven i p ro s to r  p rip e 
lja li s  flo so m , takšnim  k o t so  jih  izde lo 
vali p re d  desetletji. N a  vožnji p o  S avin ji 
ne bo m anjkalo veselja, flosarsk ih  p o te 
gavščin  in flosarsk ih  običajev.

In kaj nam  bodo organ izatorji ponu
dili v dneh od  30. ju lija  p a  do nedelje 3. 
avgusta? L jubitelji f ilm a  si bodo lahko 
ogledali slovenski f ilm , lju bite lji lepe  
dom ače pesm i p a  bodo p ra v  go tovo  uži
vali v p e tju  ženskega pevsekga  zbora  
P D  Ljubno, ko bodo pripravile  v Vrbju 
p o d  m ogočnim  orehom  večer narodnih 
pesm i. N ič  m anj ne bo prije ten  večer  
podoknic, ko  bodo p e v c i p o d  okni 
ljubenskih h iš p e li  dekletom  za lahko  
noč. P o d  ka terim i okni bodo pe li, j e  
zaenkrat še  strogo varovana skrivnost.

K o t vsako leto  bo večnam enski 
p ro s to r  ljubenske osnovne šo le  gostil 
razstavo  likovnih del. L etos bo svoja de
la p redstav ila  M ilica  Zupan iz  M ozirja .

Folklorna skupina P D  Ljubno bo v 
Vrbju p red sta v ila  p le se  z  našega  
obm očja.

V po vo rk i sk o zi Ljubno se bodo  
predstav ila  dom ača  društva , obiskoval
c i p a  bodo lahko videli tudi nekatere  
etnografske značilnosti m ozirske obč i
ne, sa j bodo v povork i sodelovala  tudi 
tu ristična dru štva  iz  drugih krajev  
občine.

Vzporedno bodo p o tek a la  tudi špor
tna tekm ovanja, k o t so tekm ovanja p a 
raplegikov v nam iznem  tenisu, odboj
karski in šahovski turnir in nogom etna  
tekm a za p o k a l flo sarja .

O rganizacijski odbor im a  v teh dneh 
seveda veliko dela. L e tos ga  zo p e t vodi 
ženska roka. N a čelu  organizacijskega  
odbora j e  nam reč Anka Rakun z  
Ljubnega, k i j e  lansko le to  zelo  uspešno  
vodila fin an čn e p osle  p rired itve.

R A JK O  P IN T A R

T u r i z e m  s m o  l j u d j e  

Slovenija
Moja dežela.

S e id l v  sp od n je šta je rsk i Š v ic i
Po prevodu daljšega odlom

ka iz drugega dela knjige Jo
hanna Gabriela Seidla Popo
tovanje po Tirolskem in Šta
jerskem (izšel je na začetku 
štiridesetih let 19. stoletja) 
nam preostane še to, da 
izrečemo oceno njegovega pi
sanja, ki se tiče naše doline. 
(Doslej sem navajal, da je 
Seidlova knjiga, iz katere je 
vzet prevedeni odlomek, izšla 
leta 1847, vse kaže, da je  to — 
po nekaterih podatkih — leto 
druge izdaje. V knjigi je na
mreč naveden le kraj izida 
(Leipzig), ne pa tudi letnica. 
Po drugih virih je knjiga prvič 
izšla leta 1840, po tretjih leta 
1841/42. Namesto natančne 
letnice naj torej zadošča pribli
žni podatek: Seidlovpotopisje 
v knjigi prvič ugledal luč sveta 
na začetku štiridesetih let 19. 
stoletja.)

Seidl je popotoval v tridese
tih letih prejšnjega stoletja. 
Opisi bi bili seveda drugačni, 
če bi popotoval četrt stoletja 
prej ali pozneje, a ne zaradi 
sprememb v naši dolini, tem
več zaradi spremenjenega gle
dišča. Vidi se mu trdna zako- 
račenost v romantiki, takrat 
prevladujočem književnona- 
zorskem toku. Realistični opi
si so obvezujoči, saj gre za 
potopis, sicer pa  je vmes polno 
stvari, ki jih je Seidl videl po 

iSjy^jei,^njegovem  času so bile 
sprejete povečini nekritično, 
če gledamo s stališča znanosti, 
in s simpatijami, če gledamo s 
stališča književnega uživalca 
oziroma potrošnika — tako 
npr. pripovedka o zvonu na 
Čreti, pesmica s svatbe v Mozi

rju ali njegovi okolici ali štori
ja o jami v Radegundi. Seidlu 
se je dobro posrečilo šivanje v 
celoto iz angelčkov in oprije
mljivih reči, ki jih je mogoče 
kadar koli preveriti na mestu 
samem. Danes je zato tak 
potopis rahlo čudaški in seve
da starinski.

S stvarnimi dejstvi je imel 
Seidl veliko več težav kot s pi
sanjem nemških verzov in ob
navljanjem krajevnih poseb
nosti. Ponekod je zanesljiv, 
ker se je lahko oprl na svoje 
opazovanje. Tako npr. omenja 
prizadevanje za kmetijstvo v 
Mozirju, lesno trgovino ob Sa
vinji in še posebej na Ljubnem, 
vinograde, ki se nehajo ne
kako med Nazarjami in Reči
co, veliko piše o požigalništvu, 
govori o kopici potrjenih 
zgodovinskih dogodkov, pri 
čemer so zanimive omembe 
Celjskih grofov v zvezi s 
Solčavo, govori pa tudi o tu
kajšnjih vojaških beguncih, 
dvakrat (za Luče in Solčavo) 
navaja podrobnosti o načinu 
oblačenja, po svoje oceni ume
tniško vrednost keliha iz rad- 
mirske cerkve in zahteva ob
novo Kremser-Schmidtovih slik 
v Gornjem Gradu.

Slabše je tam, kjer je bil 
Seidl odvisen le od (najbrž 
slovenskih) informatorjev: je
zika ni znal najbolje, zato pri
haja do napak. Tako so včasih 
nemški prevodi njegovih za
pisov slovenskih krajevnih imen 
prav čudni. Vprašljivo je tudi, 
če je slap Savinje sploh videl 
ob blizu, kajti težko bi njegovo 
višino ocenil na največ 20 
metrov. Za travnik na Okre

šlju pravi, da meri blizu 6 
kvadratnih kilometrov, kar je 
veliko preveč. Toda skoraj 
povsod je zapisal slovenska 
imena, kar v tistem času (še 
posebej pri Nemcu) ni bilo 
običajno.

Seidlove zemljepisne spo
drsljaje pojasnjuje Valent Vi
der iz Solčave, ki mi je v pismu 
sporočil, da gore z imenom 
Polica med Lučami in Solčavo 
ni. Mišljen je mogoče Polšnik, 
to je planota nad Devicami, ali 
pa Police v stenah Križevnika 
od Bevske planine na Ro
banovo stran, to je vzhodni del 
Veže. Po Vidrovem mnenju je 
nepravilno poimenovanje pos
ledica napačnega opisa ali 
nerazumevanja.

V zvezi z Rogovilcem govori 
Seidl o nekakšnem gospoda
rju, torej daje misliti na kme
tijo (ali gostilno), vendar je ta 
del &e posebej nejasen. Valent 
Vider piše, da je na desni strani 
Savinje pri gostilni Rogovilec 
studenec, ki je bil nekoč — po 
Vidrovem sporočilu — zajet v 
žleb iz rogovilastega macesna 
tako, da se je raztekel v tri žle- 
bičke. Zato so ljudje studence 
poimenovali Rogovilec, dana
šnja gostilna pa je po njem do
bila ime šele po letu 1950.

O imenu gore Konjski vrh, 
na katere vznožju naj bi izvira
la Savinja (oziroma Crna), ni v 
solčavskem koncu nič znane
ga. Zelo verjetna je Vidrova tr
ditev, da tudi v preteklosti tega 
imena na koncu Logarske 
doline ni bilo, saj ga ni bilo 
mogoče najti niti na starejših 
zemljevidih niti v pisanih virih. 
Seidl je tu najbrž nekaj zame
šal.

( 9 .  d e l)

Tudi izenačevanje Mrzle 
gore z goro Rinka je poseb
nost, ki vsaj današnjemu sta
nju ne ustreza.

Pripovedovanje dopolnjuje
ta in poživljata dva jekloreza, 
ki prikazujeta Iglo in Lo
garsko dolino. Na prvem se 
dobro vidi del poti, ki je vodila 
skoz Iglino »uho«, in ljudje z 
živino, ki gredo proti Solčavi 
po strugi Savinje, na drugem 
pa so gore okoli Logarske 
doline upodobljene malo fan
tastično, ljudje in živina pa 
malce romantično. Kot je na
vedeno pod jeklorezoma, je 
predlogi zanju narisal L. Mayer, 
vrezal pa ju je A. H. Payne. Pri 
prvem gre za prvotno menda 
stuttgartskega slikarja Ludwi- 
ga ali Luigija Mayerja, ki je bil 
italijanskega rodu in je živel v 
Carigradu, od koder je poto
val med drugim tudi po Balka
nu. Grafik,.slikar in ilustrator 
Albert Henry Payne pa je v 
Leipzigu ustanovil Založbo 
angleškega umetnostnega za
voda, katere ime je navedeno 
tudi poleg podpisov obeh us
tvarjalcev pod jeklorezoma.

Videli smo, da je bil Johann 
Gabriel Seidl otrok roman
tičnega časa, kar ga je odvezo
valo preveč natančnega opazo
vanja. Pri opisu popotovanja v 
našo dolino, ki jo je krstil za 
spodnještajersko Švico, mu to 
zaradi vseh podatkov in popu- 
larizatorskega prizadevanja la
hko odpustimo, saj nam je za
pustil učinkovit in trden izsek 
iz življenja v Zgornji Savinjski 
dolini pred 150 leti.

Peter Weiss

Po drugi svetovni vojni zgrajena žičničarska koča nad Vaudijem 
(Poljšak) nudi kaj klavrno sliko propadanja. C. S.

Več razumevanja!
Uredništvo je že večkrat opozarjalo, da sprejema le s 

strojem pisana sporočila oziroma sestavke. Seveda velja 
izjema za ljudi, ki stroja pač nimajo, pa želijo kaj napisati 
za objavo. Nikakor pa ne gre, da nekatera društva pošljejo 
slabo pisano besedilo, včasih nečitljivo in potem je joj, če je 
v objavi kaj narobe. Uredništvo nima tajništva, da bi lahko 
takšno malomarnost popravilo. Torej dragi tovariši v dru
štvih, malo več razumevanja in volje do urejenega 
sodelovanja!

Uredništvo

Veterinarsko dežurstvo
21. 7. do 27. 7. Lešnik M arjan, dipl. vet. Ljubija, tel. 831-219 
28. 7. do 3. 8. Zagožen D rago, dipl, vet. Ljubno, tel. 840-179 
4. 8. do 10. 8 Kralj Ciril, dipl. vet. L jubno, tel. 840-112 
11. 8 do 17. 8. Zagožen D rago, dipl. vet. L jubno, tel. 840-179 
18. 8. do 24. 8. Kralj Ciril, dipl. vet. Ljubno, tel. 840-112 
SŠ veterinarska postaja Mozirje: telefon 831-017

Dežurna služba el Celje nadzomištvo Nazarje za 
mesec avgust

Od 28. 7 DO 3. 8. N A D OV EŽN IK  SREČO N IZKA  TEL. 831-706 
OD 4. 8 DO 10.8 M A ROLT M ARKO M O Z IR JE  TEL. 831-877 
OD 11. 8 DO 17. 8 TRA TN IK  FR A N C  PUSTO PO LJE TEL. 831- 

263
OD 18. 8 DO 24. 8 LEVER PETER PAŠKA VAS TEL. 884-150 
O D  25. 8. DO 31. 8 JE R A J FRAN C PRIH OV A  TEL. 831-910 
V slučaju kakšnih sprememb pokličite elektro Celje tel. 25-841 kjer 

dobite potrebne informacije

Kino Mozirje 
v avgustu

2. K DO  JE  H ER R IET 
angleški erotični film

4. M LA D I ZA LJU B LJEN I 
D O K TO R JI 
Ameriški film, komedija 

6.7. BEŽI A N G EL, BEŽI 
Ameriški pustolovski film, 100’

9. Z G O D N JI SNEG V M ÜN- 
CHEN U
D om ači film, socialna dram a

11. PROFESO RICA  FR A N 
COŠČINE
Ameriški film, erotična komedija, 
97’

13.14. G VERILCI 
H ong-kongški karate film, 100’

16. BREAKDANCE 
Ameriški glasbeni film

18. M ODEL
Ameriški film, politično-erotična 
dram a

20.21. DAN KRVAVEGA VA
LENTINA
K anadski kriminalistični film, 91’

23. U BIJA LEC BREZ OBRA
ZA
Ameriški kriminalistični film, 100’

25. PRVI PO N ED ELJEK  V 
OKTOBRU

- Ameriški film, komedija 
27.28. TOPLI BRATCI 

Francoski film, komedija, 115’
30. SALON ZA MASAŽO 

Nemški erotični film, 85’

Kino Gornji grad 
v avgustu

2. — 3. 8. ŠKRLATNI D EŽ — 
ameriški, glasbeni

6. 8. VESELO G OSTIV AN JE
— domači, dram a

9. — 10. 8. TOO TSIE — ameri
ški, komedija

13. 8. N EK A J V M ESNEGA — 
domači, ljubezenski

16. — 17. 8. G EN E R A C IJA  84
— ameriški, psihološka dram a

20. 8. DAN POTEM  — ameri
ški film katastrofe

23. — 24. 8. PO D G A N E — 
ameriški, srhljivka

27. 8. PO SLED N JA  OAZA — 
domači, dokum entarni

30. — 31. 8. BUTNSKALA — 
domači, satirična komedija

Kino Nazarje 
v avgustu

2 — 3 NAV AH O  G RO M , ame
riški film

6 SAMI V N OČI, ameriški film 
9 — 10 S ARKI JE V  STRO J, 

ameriški film

13 LETEČA BANDA, japon
ski film

16 — 17 N ID ŽA  OSVETNIK, 
ameriški film

20 MRZEL' KOT LED , nem 
ški film

23 — 24 O D R E D  ZM A JEV, 
ameriški film

27 D IV JE  NOČI G. »O«, 
nemški film

30 — 31 HIŠA STRAHOV, 
ameriški film

Nove knjige 
v  občinski matični 
knfižnici

I. LEPOSLOVJE: Balzac: Trije 
oboževalci Ludwig: K leopatra 
Cronin: Angeli noči Krieger: M la
da ljubezen Merimee: Carm en 
Zola: Therese Raquin Ludlum: 
Rokopis Petra Chancellorja Se
gal: Moški, ženska in otrok C on
rad, J.: Zmaga Holt: Judežev 
poljub Conran: Čipke Collins, j.: 
Nedovršeni čas Koestler: M rk 
opoldne Škvorecky: Vrnitev po
ročnika Borovnice Dijak-Cundrič: 
Ambis Felc: Rimska cesta Kolm a
nič: Tvoja skaljena podoba Ža- 
bot:Bukovska mati Peršak: Vrh 
Remec: Veliki voz Lainšček: Raza 
Snoj: Fuga v križu

m m m m i
„Savinjske novice” Izhajajo 
mesečno - Izdaja SZDL ob
čine Mozirje - Urejuje ured
nički odbor - Glavni in od
govorni urednik Aleksander 
Videčnik - Fotografska pri
prava Ciril Sem - Uredni
štvo In uprava: Mozirje 175, 
telefon: (063) 831-609-Žiro 
račun pri SDK ekspozitura 
Mozirje, Številka:
52810-637-55424 - Savinjske 
novice, glasilo SO Mozirje - 
Rokopise, objave In oglase 
za vsako Številko sprejema
mo do10. v mesecu - Stavek, 
filmi in prelom DIC, tozd 
Grafika Novo mesto - Tisk 
na rotaciji Ljudske pravice v 
Ljubljani - Po mnenju IS 
SRS, Sekretariata za infor
macije (št. 421 1/72 z dne 

j 9. maja 1973) je časopis 
oproščen davka na promet 
proizvodov.


